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افزایش سرعت اجرای پروژه های 
توسعه فولاد هرمزگان

ش��رکت ف��ولاد هرمزگان بر اس��اس رصد دائمی ب��ازار و نیاز 
مش��تریان، ضم��ن بررس��ی فرایندهای تولی��د، با انج��ام کار 
گروهی در واحدهای بهره برداری، تکنولوژی و توس��عه، فروش 
و بازاریاب��ی، در حال اجرای پروژه های توس��عه خ��ود با قوت و 
سرعت هرجه بیشتر است. عطاالله معروفخانی، مدیرعامل فولاد 
هرمزگان، در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومی ضمن اشاره به 

اهمیت اجرای طرح های توسعه... 6

رییس خانه معدن ایران خواستار 
حذف عوارض صادراتی شد

محمدرضا بهرام��ن در این نامه در خصوص تصویب نامه 
اخیر هیات وزیران با موضوع عوارض صادرات وضع ش��ده 
ب��ر مواد معدن��ی و اث��رات نامطلوب این تصوی��ب نامه بر 
واحده��ای کوچک تولیدی در بخش معدن هش��دار داد و 
خواستار آن شد تا دستورات لازم جهت حذف و تعدیل در 

2موضوعات تصویب نامه مذکور صادر شود. 
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بلای عوارض صادراتی 
برای صنایع معدنی

2

معدن، دوستدار 
محیط زیست

بررسی طرح جدید دولت 
شیلی برای استخراج لیتیوم
گابری��ل بوری��چ، رئیس جمهور وقت ش��یلی در 
کمپین های انتخاباتی خود تعهد داده بود که تمرکز 
دولت وی بر استخراج و تولید از معادن مس و لیتیوم 
این کشور مبتنی بر مسائل زیست محیطی و تقویت 
زیرس��اخت های اجتماع��ی خواهد ب��ود. زمانی که 
بوری��چ در ماه آپریل ۲۰۲۳ ط��رح بلندپروازانه خود 
برای ملی س��ازی صنع��ت لیتیوم ش��یلی و افزایش 
استخراج این عنصر ضروری مورد استفاده در تولید 
باتری خودروهای الکتریکی را اعلام کرد، متعهد شد 
ک��ه این کار همگام با فناوری پیش��گام و س��ازگار با 
محیط  زیست انجام می شود و مذاکراتی نیز با جوامع 
بومی محلی در این خصوص صورت می گیرد. جوامع 
بومی که در شمال یا اطراف زمین های نمک لیتیومی 
در ش��مال شیلی زندگی می کنند و زمانی تحت یک 
ش��ورای منطقه ای دسته بندی می شدند و اکنون بر 
سر یک سری از مسائل با یکدیگر اختلاف نظر دارند، 
به طرح ملی س��ازی صنعت لیتیوم بدبین هستند و 
ممکن اس��ت مذاکره با آن ها سخت تر از آنچه دولت 

وقت شیلی برای آن برنامه ریزی کرده بود، باشد. 

روزگار معدن تاثیر معدن بر ابر بحران آب را بررسی کرد؛
4

اولین روزنامه تخصصی معدن  و صنایع معدنی ایران
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اتمام مرحله هفتمین دوره ممیزی HSE ایمیدرو اعطای وام ۲۰ میلیون تومانی به بازنشستگان فولاد حذف تدریجی زغال سنگ تا سال ۲۰۵۰
مدیر ایمنی، بهداش��ت و محیط زیست )HSE( سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنای��ع معدنی ایران )ایمی��درو( اعلام کرد: مرحله اجرای��ی هفتمین دوره برنامه 

ممیزی عملکرد HSE مدیران واحدهای تابعه این سازمان به پایان رسید.
»امیر ولدخانی« با بیان این مطلب اظهار داشت: در هفتمین دوره برنامه ممیزی 
عملکرد HSE مدیران واحدهای تابعه ایمیدرو، سطح عملکرد ۴۷ واحد زیرمجموعه 
و تابعه ایمیدرو در حوزه بهداشت، ایمنی و محیط زیست در هفت هفته از تاریخ ۳۰ 
اردیبهش��ت تا ۲۸ تیر توسط ۵۴ نفر از مدیران و کارشناسان HSE این سازمان و 

واحدهای تابعه )به عنوان ممیز( مورد پایش و ارزیابی قرار گرفت.
وی افزود: این مرحله برای پایش ۵۲ واحد برنامه ریزی ش��ده بود که پنج واحد 
جامانده از این برنامه در ۲ هفته ابتدایی مرداد ارزیابی می ش��وند. پیش بینی شده 
در هفته منتهی به هفتم مهر )روز ملی ایمنی و آتش نشانی(، در همایش مزبور، با 
حضور رئیس هیات عامل ایمیدرو، از واحدهای دارای س��طح عملکرد عالی و خوب 

تقدیر شود.
اجرای ممیزی HSE بر بستر نرم افزار �

مدیر ایمنی، بهداش��ت و محیط زیست ایمیدرو با اشاره به اجرای برنامه ممیزی 
عملکرد HSE بر بس��تر نرم افزار طراحی ش��ده برای نخستین بار گفت: استفاده و 
طراح��ی نرم افزار ویژه ممیزی با هدف افزایش کیفی��ت اجرای برنامه، بهبود روند 
ممی��زی و امکان تجزیه و تحلیل اطلاعات ممیزی برای سیاس��ت گذاری و تدوین 
کیفی تر برنامه های بهبود عملکرد و ارتقای سطح HSE در واحدهای تابعه است. 

طبق اعلام صندوق بازنشس��تگی فولاد، این صندوق و بانک صادرات ایران تفاهم 
نامه ای به منظور پرداخت تسهیلات به آن دسته از بازنشستگان صندوق فولاد که 

حساب حقوقی آنان نزد بانک صادرات است منعقد کردند.
صندوق بازنشستگی فولاد و بانک صادرات ایران تفاهم نامه ای به منظور پرداخت 
تس��هیلات به آن دسته از بازنشس��تگان صندوق فولاد که حساب حقوقی آنان نزد 
بان��ک صادرات اس��ت منعقد کردند. طب��ق اعلام صندوق بازنشس��تگی فولاد، این 
صن��دوق و بانک صادرات ایران تفاهم نامه ای به منظور پرداخت تس��هیلات به آن 
دسته از بازنشستگان صندوق فولاد که حساب حقوقی آنان نزد بانک صادرات است 
منعقد کردند. بر اساس این تفاهم نامه، تسهیلات قرض الحسنه ۲۰ میلیون تومانی 
با نرخ کارمزد ۴ درصد و اقس��اط ۲۴ ماهه به بازنشس��تگان صندوق فولاد پرداخت 
خواهند ش��د. بانک صادرات بر اس��اس لیس��ت اعلامی صندوق در طول ماه و پس 
از اعتبارس��نجی های لازم، در تاریخ پنجم هر ماه نس��بت به پرداخت تسهیلات به 

بازنشستگان و مستمری بگیران معرفی شده صندوق اقدام خواهد کرد.
بر اس��اس این تفاهم نامه، صندوق بازنشس��تگی فولاد، بازنشستگان و مستمری 
بگیرانی را به بانک صادرات معرفی می نماید که حس��اب حقوقی ایش��ان نزد بانک 
ص��ادرات ب��وده و حداقل یک ماه حقوق خود را از این بانک دریافت کرده باش��ند. 
همچنین افرادی که پیش تر از تس��هیلات صندوق اس��تفاده ک��رده اند در اولویت 
نب��وده و اجازه ثبت نام ندارند. فرآیند ثبت نام متقاضیان وام از طریق معاونت فنی 

و عملیات بیمه ای صندوق اعلام خواهد شد.

دولت س��نگاپور برنامه هایی را برای حذف زغال سنگ تا سال ۲۰۵۰ ارائه داده 
اس��ت. این اقدام، گامی مهم برای پایداری کش��ور ، به عنوان یکی از بزرگ ترین 

واردکنندگان زغال سنگ در جهان، محسوب می شود.
راوی منون، رئیس "اداره تجارت دوستدار محیط زیست« بانک مرکزی سنگاپور 
در این رابطه گفت: »بانک مرکزی س��نگاپور متعهد به حمایت از گذار سنگاپور به 
اقتصاد کم کربن اس��ت و حذف زغال س��نگ در سنگاپور بخش مهمی از این سفر 
به شمار می رود. حذف زغال سنگ روندی تدریجی خواهد داشت و برای رسیدن 
ب��ه این ه��دف، به صورت اصول��ی و گام به گام، با تولید کنن��دگان برق همکاری 

خواهد کرد.«
مدیر عامل بانک مرکزی سنگاپور، ادامه داد: »ما با بخش برق همکاری خواهیم 
ک��رد ت��ا از یک گذر قاعده من��د و منظم به آینده ای کم کرب��ن اطمینان حاصل 
کنیم. دس��تیابی به این امر مهم مستلزم انجام برخی از اقدامات، از جمله سرمایه 
 گ��ذاری در ان��رژی ه��ای تجدیدپذیر، به��ره وری انرژی و ج��ذب و ذخیره کربن

 است.«
در واقع، حذف زغال سنگ در سنگاپور یک گام مثبت برای این کشور تلقی می 
ش��ود و نشانه آن است که س��نگاپور در کاهش انتشار کربن و همچنین به حداقل 
رس��اندن تغییرات آب و هوایی در جهان فعالانه عم��ل می کند، ضمن این که به 
احتمال زیاد اقدام جدید باعث افزایش شهرت سنگاپور به عنوان یکی از پیشگامان 

جهان در توسعه پایدار خواهد شد.

اخبار

هم��واره حفاظ��ت از محیط زیس��ت در جری��ان 
معدنکاری یکی از مهم ترین اهداف س��ازمان توسعه 
و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ای��ران )ایمیدرو( 
است. برهمین اساس، خوش��بختانه همیشه ارتباط 
تنگاتنگی میان این سازمان با سازمان محیط زیست 
وجود داش��ته و همواره در تلاش ب��ه رعایت الزامات 
و تعهدات��ی که این س��ازمان برای ایمی��درو در نظر 
گرفته اس��ت، بوده ایم. جریان ای��ن ارتباط به قدری 
گس��ترده اس��ت که تاکنون چند محتوای آموزشی 
برای کارشناس��ان محیط زیست در راستای شناخت 
دقیق آنها از معدن از س��وی سازمان ایمیدور تدوین 
ش��ده اس��ت. هدف از تدوین این آموزش های متنی، 
ای��ن بود که کارشناس��ان س��ازمان محیط زیس��ت، 
اش��راف دقیق تری روی معدن نس��بت به ورودی ها و 
خروجی ه��ا و منابع، نش��ت آلایندگی ها و معضلات 
زیس��ت محیطی مع��ادن پی��دا کنن��د. همچنین، با 
همکاری سازمان محیط زیست دستورالعمل ارزیابی 
اثرات محیط زیس��ت معادن تدوی��ن، تهیه و تنظیم 
ش��د. یکی از اصلی ترین الزامات زیس��ت محیطی در 
معدنکاری، اس��تفاده از ماشین آلات به روز و نوسازی 
آنه��ا ب��رای کاهش آلایندگ��ی اس��ت.  آلاینده های 
معادن زیر نظ��ر ایمیدرو، به صورت فصلی از س��وی 
آزمایش��گاه های معتم��د س��ازمان محیط زیس��ت 
اندازه گیری می ش��ود. در واقع، هم می��زان آلودگی 
صوتی و ه��م آلودگی هوا به طورمنظ��م اندازه گیری 
می ش��ود و معمولا هم، مش��کل خاصی در این حوزه 
نداشتیم و در تلاش برای پیگیری ممیزی های سالانه 
هس��تیم. درباره باطله های معادن و فرآوری آنها هم 
بای��د گفت که راهکارهای زی��ادی را در نظر گرفتیم؛ 
یکی از ای��ن راهکارها تاکید ویژه ب��ر جانمایی محل 
دفن ها و استفاده دوباره و مدیریت باطله های معدنی 
و فرآوری آنها است. همچنین، مطالعات زیادی روی 
استحصال، بازیافت ترکیبات و کانی های ارزشمندی 
ک��ه در باطله ها وج��ود دارند، انجام گرفته اس��ت. به 
دس��تورات و ضوابط سازمان محیط زیست که تاکید 
ویژه ای بر کنت��رل و مهار و بی خطرس��ازی باطله ها 
دارد، توجه زیادی می کنیم، همچنین پایدارس��ازی 
وضعیت باطله ها، اهمیت زیادی دارد که آنها را اساس 
و مدنظ��ر ق��رار داده ایم و تاکید ما برای ایمن س��ازی 
و بازس��ازی محی��ط اس��ت و به ص��ورت دوره ای، 
بازرس��ی هایی روی ای��ن موضوع داری��م. همچنین، 
دس��تورالعمل هایی را برای امحا به انجام می رسانیم 
و مطابق با آن دس��تور العمل ها، عملکرد آنها ممیزی 
می ش��ود. در قس��مت ف��رآوری از فیلترپرس هایی 
استفاده می کنیم که تا حد ممکن از باطله ها آبگیری 
کنن��د و درصد رطوبت آنها را پایین بیاوریم؛ تا تبدیل 
به یک باطله خش��ک و راحت تر دفن ش��وند. در کل، 
چ��ه برای باطله ه��ای فرآوری، چه ب��رای باطله های 
معدنی، نیازمند احداث س��دهای باطله هستیم، اما 
همواره مانند بیش��تر مناطق دنیا در تلاش بودیم که 
تمام اس��تانداردها را رعایت کنی��م. به صورت مرتب، 
آب های زیرزمینی را رصد می کنیم تا از ورود باطله ها 
به آب ه��ای زیرزمین��ی جلوگیری کنی��م و بتوانیم 
به موق��ع اقدام مربوط��ه را انجام دهی��م. همچنین، 
ت��لاش کردیم که در بحث جانمایی، س��دهای باطله 
در جهت باد نباش��د که بخواهد بادبردگی را به وجود 
بی��اورد. یک��ی از اقدامات��ی که می توان در راس��تای 
کاهش آسیب به محیط زیست در جریان معدنکاری 
در پی��ش گرفت؛ توس��عه معادن هوش��مند اس��ت. 
در بحث معدن هوش��مند، ایمیدرو روی اس��تفاده از 
ش��رکت های دانش بنیان تاکی��د دارد. هدف کاهش 
اندازه گیری با اس��تفاده از سیستم های هوشمند در 
بحث حفاظت از محیط زیست است. نهایت خروجی 
آن ب��ه یک س��ری نرم افزارهای��ی می رس��د که روی 
گوشی ها نصب می ش��ود و هر لحظه می توان منطقه 
را ارزیابی کرد و در تلاش هس��تیم که از شرکت های 
دانش بنیان بیشتر اس��تفاده کنیم. حتی در ممیزی 
سالانه که سالی یکبار انجام می دهیم، به بحث خاک 
به عن��وان یک��ی از موضوعات مهم، ن��گاه می کنیم و 
این الزام را گذاش��ته ایم که مع��ادن زیرنظر ایمیدرو 
برنامه های خ��ود را ارائه بدهند. همچنین، بودجه ای 
ب��رای بحث آلودگی خاک و آب در نظر گرفته ش��ده 
اس��ت و به طورمعم��ول، معادن تابع ایمی��درو، ملزم 
هس��تند که برنامه های بهبود عملکرد خود را معرفی 
کنن��د. تمامی نیروهای ما در تمامی واحدهای تابعی 
ایمیدرو بومی هس��تند و به ن��درت از افراد غیربومی 
اس��تفاده می کنیم. همچنین، برای توانمندس��ازی 
آنها دوره های آموزش��ی گذاشته می شود تا در حوزه 
ایمنی و محیط زیست توانمندتر باشند.سال گذشته 
طرح ه��ای پژوهش��ی � کاربردی ایمی��درو در حوزه 
HSEE ش��امل »کنترل ایمنی عملی��ات در حوزه 
معادن و صنایع معدنی و »بررس��ی رفتارهای ایمنی 
به ص��ورت نمون��ه در منطق��ه ویژه خلیج ف��ارس« با 
مشارکت دانش��گاه تهران شروع شد. طرح های دیگر 
آغازش��ده در س��ال گذشته، مش��تمل بر »استخراج 
قوانی��ن و مق��ررات بین الملل��ی ایمنی و بهداش��ت 
معادن و پیش��نهاد اصلاح و تدوی��ن مقررات ملی« با 
مش��ارکت انجمن مهندس��ی معدن و طرح »بررسی 
انتشار س��یلیس و احتمال بیماری سیلیکوزیس در 
معادن با روش های کنترلی موجود« با مشارکت مرکز 

تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران است.

اصغر آزاده رنجبر  
کارشناس محیط زیست ایمیدرو

یادداشت

مدیرپایگاه میراث جهانی بیابان لوت در خراس��ان جنوبی گفت: فعالیت معدنی در 
عرصه و حریم بیابان لوت ممنوع است و ما به هیچ وجه مجوز معدن کاری در این اثر 
ثبت جهانی را نمی دهیم. تابس��تان سال جاری هفتمین سالگرد ثبت جهانی بیابان 
لوت است. میراثی ارزشمند و بی بدیل که بین سه استان خراسان جنوبی، کرمان و 
سیس��تان و بلوچستان مشترک بوده و مأوای بسیاری از گنجینه های طبیعی بشری 
محسوب می شود. اما باید به این نکته توجه داشت که ثبت جهانی و حتی ملی یک 
اثر به تنهایی کافی نیس��ت بلکه قدم اول برای حراس��ت و مراقبت بیشتر از آن است. 
در مورد حراس��ت از بیاب��ان لوت دغدغه هایی چون گردش��گری بی ضابطه و برخی 

فعالیت های معدنی وجود دارد که باید نسبت به آن حساسیت بیشتری داشت.
گذشت هفت سال از ثبت جهانی بیابان لوت

زهرا رضایی ملکوتی، مدیر پایگاه میراث جهانی بیابان لوت در خراسان جنوبی بیان 
کرد: در طول هفت سال گذشته که بیابان لوت به عنوان یک میراث جهانی ثبت شده 
اس��ت جهت معرفی و پاسداشت این اثر برنامه های مختلفی چون مسابقات عکاسی، 

نقاشی و … از جاذبه های بیابان لوت برگزار کرده ایم.
وی با اش��اره به اینک��ه برپایی کارگاه های مختلف، برگزاری نوروزگاه در روس��تای 
دهس��لم و … نیز انجام شده اس��ت، گفت: در تیرماه همزمان با سالروز ثبت جهانی 
بیابان لوت نمایش��گاهی از این جاذبه ارزش��مند در نگارخانه س��رو باغ اکبریه برگزار 
کردی��م. مدیر پایگاه می��راث جهانی بیابان لوت یادآور ش��د: البته دغدغه هایی برای 
حراس��ت از بیابان لوت وجود دارد و آن برخی از تخریب ها به واسطه گردشگری های 

بی ضابطه است است.

رضایی ملکوتی با تأکید بر اینکه برای ما گردش��گری دوس��تدار طبیعت از اهمیت 
برخوردار است، اظهار کرد: نباید فعالیت ما در حوزه گردشگری و بازدید از این بیابان 

به گونه ای باشد که خدای نکرده این اثر زیبای جهانی دچار تخریب و آسیب شود.
مدی��ر پایگاه میراث جهانی بیابان لوت با بی��ان اینکه مراقبت از فعالیت معدنی در 
بیابان لوت یکی دیگر از دغدغه های ما محس��وب می ش��ود، گفت: فعالیت معدنی در 
عرصه و حریم بیابان لوت ممنوع است و ما به هیچ وجه مجوز معدن کاری در بیابان 
ل��وت را نمی دهیم. رضایی ملکوتی یادآور ش��د: مواردی در زمینه درخواس��ت مجوز 
فعالی��ت معدنی در بیابان لوت بوده که جلوی آن را گرفته ایم و اگر اس��تعلامی برای 
فعالیت معدنی از ما گرفته شود به هیچ وجه در عرصه و حریم بیابان لوت که زیستگاه 

بسیاری از گونه های جانوری محسوب می شود این مجوز را نخواهیم داد.

مجوز معدن کاری در بیابان لوت نمی دهیم
گروه خبر

مدیرپایگاه میراث جهانی بیابان لوت در خراسان 
جنوب��ی گفت: فعالیت معدن��ی در عرصه و حریم 
بیابان لوت ممنوع اس��ت و م��ا به هیچ وجه مجوز 

معدن کاری در این اثر ثبت جهانی را نمی دهیم.
تابس��تان س��ال جاری هفتمین س��الگرد ثبت 
جهانی بیابان لوت اس��ت. میراثی ارزش��مند و بی 
بدیل که بین سه اس��تان خراسان جنوبی، کرمان 
و سیس��تان و بلوچستان مش��ترک بوده و مأوای 
بس��یاری از گنجینه های طبیعی بشری محسوب 

می شود.
اما باید به این نکته توجه داشت که ثبت جهانی 
و حتی ملی یک اثر به تنهایی کافی نیس��ت بلکه 
ق��دم اول برای حراس��ت و مراقبت بیش��تر از آن 
است. در مورد حراست از بیابان لوت دغدغه هایی 
چون گردش��گری بی ضابطه و برخی فعالیت های 
معدنی وجود دارد که باید نسبت به آن حساسیت 

بیشتری داشت.
گذش�ت هفت س�ال از ثب�ت جهانی  �

بیابان لوت
زهرا رضایی ملکوتی، مدیر پایگاه میراث جهانی 
بیابان لوت در خراس��ان جنوبی بیان کرد: در طول 
هفت س��ال گذش��ته که بیابان لوت به عنوان یک 

می��راث جهانی ثبت ش��ده اس��ت جه��ت معرفی 
و پاسداش��ت این اث��ر برنامه ه��ای مختلفی چون 
مسابقات عکاسی، نقاشی و … از جاذبه های بیابان 

لوت برگزار کرده ایم.
وی با اشاره به اینکه برپایی کارگاه های مختلف، 
برگزاری نوروزگاه در روس��تای دهس��لم و … نیز 

انجام ش��ده اس��ت، گف��ت: در تیرم��اه همزمان با 
سالروز ثبت جهانی بیابان لوت نمایشگاهی از این 
جاذبه ارزشمند در نگارخانه سرو باغ اکبریه برگزار 

کردیم.
مدیر پای��گاه میراث جهانی بیاب��ان لوت یادآور 
شد: البته دغدغه هایی برای حراست از بیابان لوت 
وج��ود دارد و آن برخ��ی از تخریب ها به واس��طه 

گردشگری های بی ضابطه است است.
رضای��ی ملکوتی ب��ا تأکید ب��ر اینکه ب��رای ما 
گردشگری دوس��تدار طبیعت از اهمیت برخوردار 
اس��ت، اظه��ار ک��رد: نبای��د فعالیت م��ا در حوزه 
گردش��گری و بازدی��د از ای��ن بیابان ب��ه گونه ای 
باش��د که خدای نکرده این اثر زیبای جهانی دچار 

تخریب و آسیب شود.
مدی��ر پایگاه میراث جهانی بیاب��ان لوت با بیان 
اینک��ه مراقب��ت از فعالیت معدن��ی در بیابان لوت 
یک��ی دیگر از دغدغه های ما محس��وب می ش��ود، 
گفت: فعالیت معدنی در عرصه و حریم بیابان لوت 
ممنوع اس��ت و ما به هیچ وجه مجوز معدن کاری 

در بیابان لوت را نمی دهیم.
رضایی ملکوتی یادآور ش��د: م��واردی در زمینه 
درخواس��ت مجوز فعالیت معدن��ی در بیابان لوت 
بوده ک��ه جلوی آن را گرفته ایم و اگر اس��تعلامی 
برای فعالیت معدنی از ما گرفته شود به هیچ وجه 
در عرصه و حریم بیابان لوت که زیستگاه بسیاری 
از گونه های جانوری محس��وب می شود این مجوز 

را نخواهیم داد.

مدیر کل راه آهن شرق از افزایش ۶۰ درصدی تناژ بارگیری در 
چهارماهه نخس��ت سال جاری نس��بت به سال گذشته از مجتمع 
س��نگ آهن سنگان خبر داد. علی حکامی قاسمی سرپرست اداره 
کل راه آهن ش��رق مدیر کل راه آهن ش��رق با اشاره به افزایش ۶۰ 

درصدی تناژ بارگیری در چهار ماهه نخست امسال نسبت به سال 
گذشته از مجتمع سنگ آهن سنگان گفت: در چهار ماهه ابتدای 
س��ال جاری ۱۷۰ هزار و ۱۷ تن از این منطقه بارگیری ش��ده که 
این میزان بارگیری در مدت مشابه سال قبل ۱۰۵ هزار و ۴۷۹ تن 

بوده است. وی با بیان اینکه با اقدامات و همکاری مجموعه راه آهن 
شرق، رکورد جدیدی از این مجتمع رقم خورد، افزود: در راستای 
سیاست های مدیران شرکت راه آهن و همچنین توجه ویژه دولت 
به توس��عه حمل و نقل ریلی، با تلاش های ش��بانه روزی کارکنان 

این مجموعه و در راستای سهم حمل و نقل ریلی منطقه و تداوم 
روند افزایشی این اداره کل، رکورد تازه ای در عملکرد حوزه بار از 
مجتمع سنگ آهنگ سنگان که یکی از مبادی بارگیری این اداره 

کل است، به ثبت رسید.

جهاندار شکری، عضو فعال هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران، در توصیف اوضاع حاکم بر فعالیت واحدهای القایی 
کش��ور گف��ت: وزارت صنعت مع��دن و تجارت ن��گاه مثبتی به 
ای��ن واحدهای تولید فولاد ندارد و مس��ائلی مانند آس��یب های 
زیس��ت محیطی و انرژی بر ب��ودن این واحده��ا ایراداتی بود که 

وزارتخان��ه ب��ه عملکرد القایی ه��ا وارد می کرد؛ ب��ا این حال در 
جلس��اتی که سال گذشته با مسئولین امر در وزارتخانه داشتیم، 
درستی این واقعیت را اثبات کردیم که در تولید شمش به روش 

القایی انرژی کمتری نسبت به روش دیگر مصرف می شود.
به گفت��ه ای��ن تولیدکننده جوان کش��ور، اس��تمرار فعالیت 

واحدهای ذوب القایی این مزیت را دارد که امکان توس��عه تولید 
در واحده��ای کوچک مقیاس را فراه��م می کند. وی همچنین 
تصریح کرد: صنعت القایی را حتی می توان در گروه صنایع سبز 
هم راه داد. ش��کری درباره الزام به عرضه در بورس خاطرنش��ان 
س��اخت: تولیدکنندگان ش��مش به روش القایی  ملزم به عرضه 

۱۰۰ درص��دی در بورس کالا هس��تند، اگر قرار اس��ت ما همه 
محصول خود را در بورس عرضه کنیم، صنایع پایین دس��ت هم 
باید ملزم و متعهد به این امر باش��ند، این در حالی است که در 
واحده��ای احیا این اتفاق نمی افت��د و همین موضوع واحدهای 

القایی را با کمبود مواد اولیه روبه رو کرده است.

محمدرض��ا بهرام��ن در این نام��ه در خص��وص تصویب نامه 
اخی��ر هیات وزیران ب��ا موضوع عوارض صادرات وضع ش��ده بر 
م��واد معدنی و اث��رات نامطلوب این تصویب نام��ه بر واحدهای 
کوچک تولیدی در بخش معدن هشدار داد و خواستار آن شد تا 
دستورات لازم جهت حذف و تعدیل در موضوعات تصویب نامه 

مذکور صادر شود. 
گفتنی اس��ت؛ وضع عوارض نامتعارف صادرات بر مواد معدنی 
که در تاریخ ۲۴ تیرماه امس��ال توس��ط هیات دولت ابلاغ شد، 
اعتراض ش��دید فعالان معدن��ی را برانگیخت و آنان خواس��تار 
حذف کامل عوارض وضع ش��ده در ش��رایط تحریم های ظالمانه 

کنونی که به خودی خود بخش معدن را دچار رکود کرده است، 
شده اند. 

همچنی��ن برخی دیگر از فعالان معدنی با اس��تناد به ماده ۴ 
قانون مدنی موضوع »اصل عطف به ما سبق نشدن قوانین« و » 
ماده ۲۴ قانون بهبود مستمر فضای کسب و کار«  عنوان کردند 

ک��ه  به اس��تناد ماده قانونی مذکور نه تنه��ا دولت نمی تواند از 
صادرات مواد معدنی صادر ش��ده قبل از تنظیم این تصویب نامه 
عوارض مندرج را مطالبه نماید، بلکه باید مهلت مناس��بی جهت 
اجرایی ش��دن این رویه به صادر کنندگان اعلام کند تا آنها نیز 
شرایط فروش و صادرات خود را با این تصویب نامه تنظیم کنند.

افزایش ۶۰ درصدی تناژ بارگیری سنگ آهن در راه آهن شرق

تلاش  برای حل مشکلات تولیدکنندگان القایی فولاد

رییس خانه معدن ایران خواستار حذف عوارض صادراتی شد
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تداوم ریزش قیمت محصولات فولاد صادراتی ایران
ری��زش قیمت محصولات ف��ولادی در بازارهای جهانی از بهار ۱۴۰۲ آغاز ش��د و 
خیلی س��ریع قیمت محص��ولات صادراتی ایران را متأثر کرد. ب��ا ادامه ریزش ها، دو 
هفته قبل قیمت ش��مش فولاد و میلگرد صادراتی ایران به پایین ترین عدد در س��ال 
۲۰۲۳ س��قوط کرد ولی این پایان ماجرا نبود زیرا قیمت محصولات صادراتی فولاد 

ایران هفته  گذشته نیز به نزول خود ادامه  داد و به کف های قیمتی جدیدی رسید.
قیم��ت هر تن اس��لب صادراتی ایران در طول هفته  گذش��ته ب��ا ۱۵ دلار کاهش 
به ۴۳۰ دلار رس��ید ولی همچنان با کف قیمتی س��ال ۲۰۲۳ فاصل��ه دارد. فعالان 
ب��ازار عقیده دارند به دلیل اینکه ش��مش و میلگرد کف های قیمتی س��ال ۲۰۲۳ را 

شکسته اند احتمال سقوط قیمت اسلب به کف قیمتی سال ۲۰۲۳ یعنی در محدوده 
۴۰۴ دلار وجود دارد.

دو هفت��ه قبل قیمت هر تن میلگرد صادراتی ایران به کمتر از ۵۰۰ دلار س��قوط 
کرد و انتظار می رفت هفته گذشته با افزایش تقاضا به بالاتر از ۵۰۰ دلار برگردد ولی 
قیمت میلگرد صادراتی ایران در ادامه روند ریزش��ی، هفته گذش��ته به ۴۹۰ دلار به 

ازای هر تن کاهش پیدا کرد.
قیمت میلگرد صادراتی ایران از اول فروردین ۱۴۰۲ تا هفته اول مردادماه نزدیک 
به ۱۰ درصد کاهش پیدا کرد. قیمت میلگرد نسبت به اسلب و شمش فولاد صادراتی 

با ریزش کمتری در سال جاری مواجه بود زیرا پس از کاهش قیمت در فروردین ماه، 
در اردیبهش��ت افزایشی شد و بخش عمده ریزش قیمت اول سال را پس گرفت ولی 
ب��ا آغاز تیرماه موج جدید ریزش قیمت میلگرد صادراتی ایران آغاز ش��د و همچنان 
ادامه دارد. قیمت هر تن شمش فولاد صادراتی ایران از فروردین ۱۴۰۱ تا هفته اول 
مرداد ۲۱ درصد کاهش پیدا کرد و همچنان پرقدرت به نزول قیمت ها ادامه خواهد 
داد. قیمت شمش فولاد در حال نزدیک شدن به سطوحی است که شاید فروش آن 
توس��ط تولیدکنندگان توجیه نداشته باش��د، در نتیجه انتظار می رود طی هفته های 

آینده شمش فولاد صادراتی ایران به ثبات قیمتی برسد.

معدن

شرکت های فولادی 
هیچ گاه زیان نمی دهند

عضو هی��ات مدی��ره انجم��ن صنای��ع همگن 
نیرومحرکه و قطعه س��ازان، اعلام کرد: ش��رکت 
های فولادی و پتروشیمی برخلاف خودرو سازان 
هی��چ گاه زیان نمی دهند. رضا رضایی با اش��اره به 
اینک��ه صنعت خودرو از نداش��تن برنام��ه دارای 
اهداف مشخص و مدون رنج می برد به ایرنا، اعلام 
کرد: هن��وز جایگاه صنعت خودرو در برنامه هفتم 
توس��عه با وجود اشتغال زایی، خلق ارزش افزوده و 
تولی��د ناخالص داخلی و اث��ر در ۷۰ صنعت دیگر 
مبه��م اس��ت. از س��وی دیگر با گذش��ت بیش از 
چهارم��اه حتی ۶۰ درصد از برنامه  خودروس��ازان 
به دلیل عدم تامین زیرس��اخت ها، محقق نش��ده 
و اکث��ر بانک ها که س��ودده هس��تند، اعتباردهی 
را قف��ل کرده اند. درجالی س��ود بان��ک ها حاصل 
تلاش و مجاهدت تولیدکنندگان و ش��رکت های 
صنعتی اس��ت. دراین میان از برگزاری جلس��ات 
خودروس��ازان ب��ا عباس علی آب��ادی وزیر صنعت 
انتظار می رود نقشه  راه سال جاری مشخص شود 
و مانند ادوار گذش��ته، نابرابری  صنعتی رخ ندهد. 
به طور مثال سود یکی از فولادسازان ۷۰ درصدی 
بوده و شرکت های فولادی و پتروشیمی هیچ گاه 
زیان نمی دهند اما صنعت خودرو و قطعه  س��ازی 
که ۷۰ ت��ا ۸۰ درصد مواد اولیه را از این دو گروه 
تامی��ن می کند باید تا ۱۰۰ درص��د گران تر تهیه 
کند. محاس��به قیمت تمام ش��ده در هیچ یک از 
ش��رکت های این دو  صنعت س��خت نیس��ت اما 
قیمت ه��ا در عمل زیاد ب��وده و باید قیمت گذاری 
دس��توری حذف شود. از س��وی دیگر در صورت 
وج��ود برنامه طی س��ه ده��ه اخیر ، ای��ران می 
توانس��ت همچون ترکیه سالانه ۵۰ تا ۶۰ میلیارد 

دلار صادرات از  صنعت خودرو داشته باشد.
زیان پنهان فولادی ها، خطری برای  �

پیش برد طرح های توسعه
طهمورث جوانبخ��ت، مدیرعامل مجتمع فولاد 
خراس��ان محدودیت ذخایر س��نگ آهن، عملکرد 
ضعی��ف دولت در تامی��ن انرژی صنای��ع، کمبود 
تجهی��زات حم��ل و نقل، دخالت دول��ت در نحوه 
ف��روش و قیمت گ��ذاری محص��ولات ف��ولادی را 
اصلی ترین موانع توسعه تولید فولاد کشور معرفی 
کرد. مدیرعامل شرکت مجتمع فولاد خراسان در 
تش��ریح چالش های توس��عه صنعت فولاد کشور 
گفت: توس��عه صنعت ف��ولاد در حال حاضر بیش 

از هر چیز نیاز به ماده اولیه دارد.
وی اف��زود: ب��ا این ح��ال واردات س��نگ آهن 
در کل راه��کار درس��تی برای تامین م��اده اولیه 
نیس��ت، زیرا هزینه س��نگ به اضافه هزینه حمل 
آن قیمت تمام ش��ده را افزای��ش می دهد به این 
دلیل که هم مسافت کشور از مبادی وارداتی زیاد 
اس��ت و هم مش��کل تحریم ها و مبادلات مالی را 
داریم. در نتیج��ه بهترین راه��کار بهره برداری از 
ذخایر احتمالی و سرمایه گذاری در این امر است. 
طهمورث جوانبخت تصریح کرد: برای رسیدن به 
چش��م انداز ۵۵ میلیون تن فولاد در سال ۱۴۰۴ 
نیاز به اس��تخراج ۱۶۰ میلیون تن سنگ آهن در 
سال وجود دارد اما اکنون در بهترین حالت سالانه 
۱۰۰ میلیون سنگ اس��تخراج می شود. این مدیر 
جوان فولادی کش��ور پس از تامین سنگ آهن به 
موضوع انرژی پرداخت و کمبود آن را مانعی دیگر 
بر س��ر توس��عه صنعت فولاد کشور عنوان کرد. او 
گفت: فولادس��ازان امروز با مشکل قطعی برق در 
تابستان و قطعی گاز در زمستان رو به رو هستند و 
این مش��کل هر سال نس��بت به سال پیش شدت 
بیشتری پیدا می کند. جوانبخت همچنین از ۱۰۰ 
روز قطعی گاز و ۶۰ روز قطعی برق فولاد خراسان 

در سال گذشته خبر داد.
ضعف لجس�تیک در زنجی�ره آهن و  �

فولاد کشور
مدیرعامل فولاد خراس��ان به کمبود تجهیزات 
حم��ل و نقلی نی��ز پرداخت و در ای��ن باره گفت: 
تجهی��زات کنون��ی ت��وان پاس��خگویی ب��ه نیاز 

شرکت های فولادی را ندارد.
 وی افزود: این ش��رکت ها واگن و کشنده کافی 
ب��رای انتقال مواد اولیه ب��ه واحدهای تولیدی در 
اختی��ار ندارن��د و یا ب��ه دلیل کافی نب��ودن این 
تجهیزات نمی توانند به موقع پاس��خگوی تعهدات 

صادراتی خود باشند. 
در حال��ی که همزمان با مازاد محصولات میانی 
روبه رو هس��تند و در این ش��رایط توسعه صادرات 

اهمیت ویژه دارد.
آغش�ته ش�دن بازار ف�ولاد ب�ه انواع  �

قیمت گذاری ه�ای  و  دس�تورالعمل ها 
دستوری

مدیرعامل فخاس همچنین ب��ه توزیع فولاد از 
کان��ال بورس کالا ای��راد وارد ک��رد و در این باره 
توضیح داد: بورس محلی برای کشف قیمت است 
و ای��ن نهاد در همه دنیا ب��ه همین منظور به کار 
می آی��د؛ بنابراین محلی برای توزیع کالا نیس��ت، 
در حالی ک��ه در ایران توزیع به گردن بورس کالا 

افتاده است.

روی موج معدن

روح اله ایزدخواه با بیان اینکه لایحه برنامه هفتم فاقد جهت گیری صنعتی است به 
خانه ملت، اعلام کرد: این لایحه درباره حوزه صنعت سکوت کرده و فقط در فصل دهم 
به برخی از زنجیره های صنعتی از جمله پتروشیمی ها و معادن اشاره شده است. حوزه 
معدن و تجارت در لایحه برنامه هفتم به تحول اساس��ی نیاز دارد و باید زنجیره های 
تولید اولویت دار مشخص شود. شرایط لایحه موجب شد در کمیته صنعت برنامه هفتم 
زیربخش��ی به عنوان زنجیره اولویت دار صنعتی از جمله خودرو، فولاد، پتروش��یمی، 
الکترونیک، لوازم خانگی، نس��اجی، ماشین س��ازی و حمل و نقل مطرح و جهت گیری 
مورد نیاز این صنایع مشخص شود. برخی صنایع دچار بحران و برخی دیگر با فرصت  
های بزرگی روبرو هس��تند. بنابرای��ن برای حضور در بازاره��ای جهانی جهت گیری 
متناسب هر یک از این صنایع مشخص شد. پس از مشخص شدن جهت گیری صنایع، 

باید راهکارهای دس��تیابی به این اهداف احصا ش��ود. علاوه بر این پیشنهادات، بخش 
دیگ��ری به عنوان برنامه های افقی حمایتی از زنجیره های صنعت پیش بینی ش��ده و 
موضوع آمایش صنعت، خوشه های صنعتی و صنایع کوچک و متوسط، اقتصاد دانش 
بنیان در صنعت، همکاری بین بنگاهی و... در این بخش دیده ش��ده اس��ت. در لایحه 
برنامه هفتم توس��عه ب��ه زیربخش تجارت خارجی و تعاملات اقتصادی با کش��ورهای 
مزیت دار ضعیف پرداخته شده و صرفاً در ماده ۴ به موضوع کنسرسیوم های صادراتی 
اشاره شده است. بنابراین با توجه به اینکه برنامه های تجارت خارجی به تغییر و تحول 
اساس��ی نیاز دارد، ایجاد زیر س��اخت  های تجاری از جمله ایجاد بانک های مشترک، 
پیمان های پولی مش��ترک و...  مدنظر قرار گرفته و پیش��نهاداتی در این زمینه مطرح 
شده است. از فراخوان همه گروه ها، مراکز ذیربط و تخصصی برای دریافت پیشنهادات 

، اس��تقبال می ش��ود و با توجه به اینکه طی ۱۰ سال گذش��ته متوسط رشد اقتصاد 
۰.۳ درصد بود، حرکت به س��مت رش��د ۸ درصدی به برنامه تحولی، فراگیر و با اهرم 
صنعت و تولید نیاز دارد اما این موضوع در لایحه برنامه وجود ندارد. در پیش��نهادات 
جهت گیری های اصلی اعلام و به دولت اجازه داده ش��ده راهبردهای توس��عه صنعت 
را تدوی��ن کند. بطور مثال در زنجیره فولاد احداث ش��رکت جدی��د مزیت ندارد و با 
انبوه ظرفیت های خالی روبرو اس��ت. بنابراین باید در این حوزه س��راغ تکمیل زنجیره 
در محصولات پیش��رفته مورد نیاز مانند ورق های خاص رفت. یا در حوزه پتروشیمی 
صنایع بالادس��تی و صنایع کوچک پایین دستی ارتباط سازمان یافته ای با هم ندارند 
که دولت مکلف ش��ده برای رفع این مشکلات راهبرد تعیین کند و پس از آن هر نوع 

حمایت و مقررات گذاری باید متکی بر این راهبرد باشد.

بلای عوارض صادراتی برای صنایع معدنی
تحلیلگر ارشد 
بین المللی صنایع معدنی 
مطرح کرد:

مهدی نجفی

ارش��د  تحلیلگ��ر  جعفری طهران��ی،  کی��وان 
بین الملل��ی معدن و صنایع معدن��ی با بیان اینکه 
دیگر امروزه کش��ورها به سمت عوارض صادراتی 
 Export( نمی رون��د، گفت: ع��وارض صادرات��ی
Duty( در س��ایر کشورها هم وجود داشته، اما با 
بررس��ی تاریخچه این مساله متوجه می شویم که 

بیشتر نشان از یک خودتحریمی دارد.
معدنی ه��ا و صنای��ع معدنی در س��طح جهانی 
در تمام��ی دنی��ا بحران های زیادی را پشت س��ر 
گذاشته اند که آخرین آن کووید ۱۹ و تاثیر منفی 
آن بر بازارها بوده اس��ت. حالا ک��ه کرونا به پایان 
رس��یده و صنای��ع معدنی به بازارها برگش��ته اند، 
معدنی ها برای کس��ب بیشتر بازار هدف در روابط 
تنگاتنگ قرار دارند و متولی های قانونگذار نیز در 

هر یک از کشورها از آنها حمایت می کنند. 
به طور مثال روس��یه نس��بت به فروش بیش از 
ح��د محصولات فولادی و به عبارتی زیرفروش��ی 
آنها اق��دام کرده تا از واحدهای خود حمایت کند 
که در نتیجه این سیاس��ت بازار ایران را هم تحت 

فشار قرار داده است.
 البت��ه بخش عم��ده این روند ناش��ی از حمله 
روس��یه به اوکرای��ن و عدم تمایل ب��رای ضربه به 
بخش خصوصی خود بوده است. چین هم صادرات 
خود را به صورت کنترل ش��ده کم و زیاد می کند 
تا بتواند به سیاس��ت توسعه فروش صادرات فولاد 
روی آورد. ب��ه این ترتیب می بینیم که دولتمردان 
در ای��ن کش��ور ها برای کس��ب ب��ازار بیش��تر از 
سیاس��ت هایی به��ره می برن��د که باعث توس��عه 
صادرات بخش خصوصی بشود. این در حالی است 
که در ایران شاهد خودتحریمی و در نتیجه ضعف 

توسعه صادرات هستیم.
با اینکه امروز کمتر کش��وری اس��ت که به فکر 
وضع عوارض صادراتی برای فعالان اقتصادی خود 
بیفتد اما ایران در این قضیه پیش��ران است! دلیل 
این مس��اله می تواند به تغیی��ر مداوم وزیر صمت، 
سیاس��ت های کوتاه مدت و عدم ن��گاه تخصصی به 
حوزه معدن برگردد؛ مس��ائلی که باعث ش��ده هر 
از چندگاهی مسوولان راه حل را در وضع عوارض 
دیده و بخواهند آن را با اعداد نجومی بالا ببرند و 
در این شرایط از بخش معدن درآمدزایی کنند. به 
طور مثال همین نوروز س��ال قبل بود که عوارض 
افزای��ش یاف��ت و معدنی ه��ا نگران ش��دند. حالا 
دوباره موضوع تکرار ش��ده، ام��ا این بار با افزایش 
۴۰۰درص��دی! کارشناس��ان ب��اور دارن��د چنین 
سیاست هایی است که باعث شده ایران از جایگاه 
برت��ر خود یعنی رتبه شش��م از نظر صادرات مواد 
معدنی به رده بیس��تم به بعد دست یابد و هر بار 

به عقب برگردد!
تحلیلگر ارشد بین المللی معدن و صنایع معدنی 
ب��ا بی��ان اینکه دیگر امروزه کش��ورها به س��مت 
ع��وارض صادراتی نمی روند، ب��ه »جهان صنعت« 
گفت: ع��وارض صادرات��ی )Export Duty( در 
س��ایر کش��ورها هم وجود داش��ته، اما با بررسی 
تاریخچه این مس��اله متوجه می ش��ویم که بیشتر 
نش��ان از یک خودتحریمی دارد. مساله مهم این 
اس��ت که در دهه گذش��ته، به خص��وص در یک 
س��ال گذش��ته، یعنی بعد از کرونا شرایط تجارت 
بین الملل آنق��در پیچیده و رقابت پذیر ش��ده که 
کمتر کشوری به فکر وضع عوارض صادراتی برای 

فعالان اقتصادی خود می افتد.
دنیا تا کجا اشتباه کرد؟ �

کیوان جعفری طهرانی در پاس��خ به این س��وال 
که تاریخچ��ه بزرگ تری��ن ع��وارض صادراتی به 
چ��ه زمانی برمی گردد، تصریح کرد: س��ال ۲۰۱۰ 
می��لادی هندوس��تان روی صادرات س��نگ آهن 
عوارض صادراتی ۴۰ درصدی وضع کرد؛ سیاستی 
که صنعت س��نگ آهن این کش��ور را نابود کرد. با 
توجه به اینکه دولت باعث ش��د سرمایه گذاری در 
این حوزه کاهش��ی شود بلافاصله ظرف چند سال 
س��عی در جبرانش برآمدند و آن را به ۳۰ درصد 

کاهش دادند. 
س��پس از ۲۰۱۴ به بعد، ع��وارض را محدود به 
عیار ۵۸ به ب��الا کردند با این توجیه که عیارهای 
بالا م��ورد مصرف داخل��ی قرار گیرن��د. در ادامه 
صنعت س��نگ آهن هند شکوفا شد، طوری که در 
سپتامبر ۲۰۲۰ در اوج کرونا سازمان زمین شناسی 
این کش��ور اعلام کرد که توانس��ته ذخایر قطعی 
سنگ آهن خود را از ۲۲ میلیارد تن که ۹۰ درصد 
آن را هماتیت تش��کیل داده ب��ود، به ۳۳ میلیارد 
ت��ن برس��اند. در این بین ۱۱ میلی��ارد تن ذخایر 
جدید کشف ش��ده برخلاف تص��ور مگنتیت بود و 
حالا هندوس��تان با ۳۳ میلیارد تن ذخایر قطعی 
س��نگ آهن جزو بزرگان عرصه ذخایر سنگ آهن 
دنیا قرار گرفته است. او تاکید کرد: به این ترتیب 
اینها همه به سیاس��تگذاری های درست کشورها 
برمی گردد. همان طور که مطرح شد هندوستان تا 
متوجه شد که اشتباه کرده خیلی سریع به اشتباه 

خود پی برد و عقب نشست.
وضعیت ایران چگونه است؟ �

تحلیلگر ارشد بین المللی معدن و صنایع معدنی 
با اشاره به سیاست ایران در قبال تولید کننده های 
معدن و صنایع معدنی گفت: ما ۱۰ س��ال اس��ت 
در م��ورد وضع ع��وارض صادراتی س��نگ آهن و 
موادخام بحث داریم؛ موضوعاتی که باعث می شود 
سرمایه گذاری ها کاهشی شود و به مشکل بخوریم. 
در حالی که سال ۲۰۱۰ هند ظرف مدت کوتاهی 
یعنی چند س��ال متوجه شد و سیاستش را تغییر 
داد اما ما مدت هاس��ت که ب��رای حلش مقاومت 
می کنی��م! متاس��فانه وقت��ی هر از چندگاهی وزیر 

عوض می شود این موضوع هم به عنوان یک بحث 
جدید مطرح ش��ده و دوب��اره وارد موضوع عوارض 
می ش��ویم. این در حالی است که ما یک زمانی از 
نظر صادرات مواد معدنی در جایگاه شش��م جهان 
بودیم، اما امروز با سیاست های اینچنینی جزو رده 

۲۰ به بعد هستیم.
او با اشاره به ضرر و زیان هایی که تولید کننده ها 
می توانند از وضع عوارض صادراتی ببینند، گفت: 
این اتفاق باعث می ش��ود که نه تنه��ا به صادرات 
خس��ارت وحشتناکی وارد ش��ود، بلکه بسیاری از 

شرکت ها هم صدمه ببینند.
 در واق��ع خیل��ی از ش��رکت هایی ک��ه درگیر 
صادرات محصول خود هستند- شامل شرکت های 
بورسی دولتی و خصولتی- ضرر سنگینی خواهند 
دید. دلیل این مس��اله هم این اس��ت که ارزآوری 
آنها و ارزش سهام شان در میان مدت یعنی بین ۶ 

تا ۹ ماه کاهشی خواهد شد. 
کاهش صادرات روی تراز تجاری این شرکت ها 
ظ��رف همی��ن م��دت کوت��اه منعک��س خواهد 
ش��د و س��ودآوری ش��رکت ها ب��ه دلی��ل کاهش 
ص��ادرات رون��د نزولی ب��ه خود می گی��رد؛ امری 
که باعث می ش��ود ض��رر و زیان ب��ه عموم مردم 
که س��هامداران این شرکت ها هس��تند وارد شود 
 و بخ��ش خصوص��ی به ش��دت تحت فش��ار قرار

 گیرد.
جعفری طهرانی با اش��اره به مشکلات متعددی 
که بخش معدن با آن روبه رو اس��ت، تصریح کرد: 
عوامل زیادی هس��تند که بخ��ش معدن را تحت 
فش��ار قرار داده اند و لازم به نام بردن هم نیست، 
چراک��ه همه از آن آگاه هس��تند، اما حالا با وضع 
بخش��نامه افزایش عوارض ش��اهد فرار سرمایه از 
بخش معدن و صنای��ع معدنی و کاهش تولید در 

سال مهار تورم و رشد تولید خواهیم بود.
وضعیت کشورهای موفق معدنی �

جعفری طهرانی با اش��اره به ش��رایط کشورهای 
موفق معدنی گفت: امروز کمتر کش��ور مترقی ای 
در دنی��ا وجود دارد که در ح��وزه معدن و صنایع 
معدنی ع��وارض صادراتی وضع کند. کش��ورهای 
مطرح��ی مث��ل چی��ن، کان��ادا، آمری��کا، برزیل، 
استرالیا، هندوستان، قزاقستان و ترکیه هیچ کدام 

به این س��مت نرفته اند، چراک��ه عوارض صادراتی 
باعث فرار سرمایه می شود.

تحلیلگر ارشد بین المللی معدن و صنایع معدنی 
در پاسخ به این س��وال که وضعیت فولادی ها در 
کش��ورهایی مثل روس��یه و چین ب��ه چه صورت 
اس��ت، خاطرنش��ان کرد: امروز طبیعتا کشورهای 
جهان برای کس��ب بیش��تر بازار ه��دف در روابط 
تنگاتن��گ قرار دارند و متولی ه��ای قانونگذار آنها 
از فعالان اقتصادی حمایت کرده و حتی مش��اوره 

هم می گیرند. 
ب��ه طور مثال با ش��روع جنگ اوکراین ش��اهد 
بودی��م که تا چه میزان قیمت محصولات فولادی 
به دلیل توقف صادرات به صورت هیجانی افزایش 
یافت، اما بعد از آن روس��یه نسبت به فروش بیش 
از حد محصولات فولادی و به عبارتی زیرفروش��ی 
آنه��ا اقدام ک��رد که هنوز ه��م ادام��ه دارد تا از 

واحدهای خود حمایت کند.
 در نتیجه این سیاست بازار ایران را هم به ویژه 
در رابطه با اسلب تحت فشار قرار داد که هنوز هم 

این روند ادامه دارد.
جعفری طهرانی با اش��اره به مثال کشور روسیه 
ادامه داد: حتی دس��تور مستقیم ولادیمیر پوتین 
بود که اگر هر کدام از صادر کنندگان هر محصولی 
از روسیه به دلیل ش��رایط تحریم مجبور هستند 
محصولی را زیر قیمت جهانی بفروش��ند کس��ری 
قیم��ت فروش خود را دولت روس��یه از مازاد تراز 
تج��اری جب��ران خواهد کرد. به ای��ن ترتیب این 
سوبس��ید بود که باعث توس��عه ص��ادرات در این 
کش��ور ش��د. در واقع خیلی از فولادسازان روسی 
بخ��ش خصوصی هس��تند و نمی پذیرند که تحت 
هر شرایطی ضرر را تحمل کنند مگر اینکه دولت 
روسیه قبول کرده و آن را جبران کند. او با اشاره 
به وضعی��ت چین گف��ت: در رابطه ب��ا چین هم 
وضعیت همین گونه است. این کشور صادرات خود 
را به صورت کنترل ش��ده کم و زی��اد می کند. به 
ط��ور مثال در برهه زمانی تا قبل از س��ال ۲۰۱۷ 
صادرات س��الانه فولاد ۱۰۰ میلیون تن بود، اما از 
۲۰۱۷ سیاس��ت های این کشور تغییر کرد. به این 
صورت که تا قبل از شروع پاندمی کرونا صادراتش 
کاهش��ی ش��د و به اعداد کمتر از ۵۰ میلیون تن 

محدود، اما بعد از پاندمی به سیاس��ت های توسعه 
فروش ص��ادرات ف��ولاد روی آورد. به این ترتیب 
این کش��ور نیز به دنبال رقابت تنگاتنگ با بزرگان 
صنع��ت ف��ولاد جهان مث��ل روس��یه و هند برای 
کس��ب بازار بیشتر از سیاس��ت هایی بهره می برد 
که باعث توس��عه صادراتش ش��ود و ن��ه اینکه با 

»خودتحریمی« صادراتش را کاهش دهد.
شرایط عوارض وارداتی �

تحلیلگ��ر ارش��د بین الملل��ی مع��دن و صنایع 
معدنی در پاس��خ به این س��وال که وضع عوارض 
وارداتی در دنیا به چه صورت اس��ت، تصریح کرد: 
کش��ورها برای کنترل بازار داخل��ی و محصولات 
صادرات��ی کش��ورهای خاص به ع��وارض وارداتی 
توج��ه می کنن��د. اس��م ای��ن ع��وارض وارداتی 
را   CVD اس��ت.   Countervailing Duty
س��ازمان تجارت جهانی در رابطه با کش��ورهایی 
که سوبس��یدی ب��رای تولید محص��ول خاصی در 
نظر می گیرند و در نهایت محصول تولیدی ش��ان 
ارزان ت��ر از محصول مش��ابه در کش��ور هدف در 
می آید، قائل به وضع می داند. در واقع وقتی برخی 
کشورها دست به صادرات می زنند به دلیل اینکه 
از سوبس��ید برای تولید محصول خاصی استفاده 
کرده اند، باعث می ش��وند که کشور هدف را به هم 
بریزند. به این ترتیب برای کنترل بازار در کش��ور 
ه��دف، ب��ر واردات آن محصول ع��وارض وارداتی 

وضع می شود. 
او به طور مثال گفت: ش��اهد بودیم که در اکتبر 
۲۰۱۷ انجمن فولاد اروپا )یوروفر( بر واردات ورق 
گرم چهار کش��ور یعنی ای��ران، برزیل، اوکراین و 
روس��یه ع��وارض وارداتی وضع ک��رد. در رابطه با 
ای��ران و وضع عوارض روی ورق گ��رم باید گفت 
که ب��ر محصولات صادراتی ف��ولاد مبارکه حدود 
۵۸- ۵۷ ی��ورو در تن عوارض وضع کردند. به این 
دلی��ل که در زمان برجام ص��ادرات به اروپا انجام 
شده بود و قیمت محصول صادراتی ایران پایین تر 
از قیمت کش��ورهای اتحادیه اروپا بود؛ مس��اله ای 
که باعث ش��د جلوی صادرات فولاد مبارکه گرفته 
ش��ود. البته بعد از اینکه برج��ام به هم خورد، در 

نهایت صادرات فولاد به اروپا متوقف شد.
گفتنی است وضع عوارض صادراتی محصولات 
ف��ولادی به تازگ��ی از س��وی دول��ت انتقادهای 
زیادی را به همراه داش��ته است. در این خصوص 
مذاکرات مختلفی از سوی فعالان بخش خصوصی 
و کارشناس��ان ب��ا وزارت صم��ت ش��ده ت��ا وزیر 
صمت در جلس��ه هیات دولت خواس��تار اصلاح و 
لغو بخش هایی از این بخش��نامه عجیب شود. در 
ادامه اتاق بازرگانی از رییس جمهوری درخواس��ت 
کرده در این موضوع تجدیدنظر شود. رییس اتاق 
ای��ران در نامه ای به رییس جمه��وری، اجرای این 
مصوبه را به صلاح کش��ور ندانس��ته است. در این 
خصوص تاکید می شود به دلیل اینکه دولت دچار 
اشتباهات آماری شده، در نتیجه چنین تصمیمی 
گرفته اس��ت. این در حالی اس��ت که تصور بیش 
از ۲۰ درصد س��ود مازاد برای صادرکنندگان، امر 

درستی نیست.
ب��ه تازگ��ی انجمن فولاد در نام��ه ای خطاب به 
مع��اول اول رییس جمهوری ضم��ن تاکید بر این 
نکته که به جز سنگ آهن کلوخه، بقیه محصولات 
زنجی��ره آه��ن و ف��ولاد، م��واد خ��ام و نیمه خام 
محسوب نمی ش��وند، خواستار بازنگری در مصوبه 
عوارض صادراتی بر محصولات این زنجیره ش��ده 

است.
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شرکت های جدید فولادی مزیت ندارند 



صنایع معدنی

آیا زاینده رود لبی ترَ 
خواهد کرد؟

کمب��ود آب و فرونشس��ت، به کابوس��ی بزرگ 
ب��رای مردم اصفهان و یک نگران��ی بزرگ، برای 
دغدغه من��دان فرهنگ و محیط زیس��ت تبدیل 
ش��ده است و ش��اید تنها روزنه امید این روزهای 
مردم ش��هر، پ��روژه انتقال آب دری��ای عمان به 
اصفهان باش��د. چراغی که به همت شرکت فولاد 
مبارکه و چند ش��رکت  صنعتی دیگر روشن شده 
ت��ا اصفهان و زنده رودش نه که جانی دوباره بلکه 
لبی ترَ کنند. اصفهانی ها و دوس��ت داران فرهنگ 
ای��ران، س��ال های زیادی اس��ت که چش��م به راه 
جریان دائمی زاینده رود هس��تند. مطالبه ای که 
یک حق مس��لم و میراثی ملی اس��ت اما در میان 
س��وء مدیریت ها اینک رگ حیاتش خش��کیده و 

صدایش از دروازه های شهر به بیرون نمیرسد.
آنان که در حوزه تصمیم گیری کلان هس��تند 
گاهی موضوع و الزام جریان دائمی زاینده رود را 
با مس��ئله ای مثل زیبایی ش��هر اشتباه می گیرند 
و هرچه دلس��وزان دم از فرونشس��ت، این زلزله 
خام��وش می زنن��د بازهم صدایش��ان ب��ه جایی 
نمیرس��د و این اصفهان اس��ت که تنهایی اش را 
با بغض ها فروخفته نش��ان می هد و فرومینشیند 
اما بازهم فریادرس��ی پیدا نمیشود. فرونشست نه 
در یک قدمی که اینک پایش را برگلوی اصفهان 
گذاش��ته است اما صدایش را ایران نمیشنود چرا 
ک��ه دردش را دردی منطقه ای قلمداد می کنند 
و آن را ب��ه ح��ال خودش رها کرده اند و علی رغم 
وعده ه��ای مختلف��ی که از س��وی دولت ها داده 
ش��ده، تاکنون اقدامی ملی برای این جهانش��هر 
ایران زمین اندیش��یده نشده اس��ت و ترََک های 
روی پل های تاریخی اش کابوسی شده که خیال 
مردم اصفهان را آشفته می کند و با هر فرونشست 
این امید است که به دل خاک می ریزد. بارگذاری 
غیراصولی، نبود مدیریت درس��ت در بالادست و 
برداش��ت غیر اصولی قبل و بعد از سد، مهاجرت 
از شهرهای مختلف کشور به استان، نبود توسعه 
کمی و کیفی در زمینه طرح های آبی، توسعه غیر 
اصولی با ایجاد شهرهای جدید و... از جمله دلایل 

بروز این مشکلات در اصفهان است.
کارشناس��ان معتقدند کابوس فرونشس��ت با 
تحق��ق جریان دائمی زاینده رود تمام می ش��ود. 
ولی سؤال این است که چگونه؟ به راستی راه رفع 
این مشکلات و بر طرف نمودن این رؤیای آشفته 
چیس��ت؟ این در حالی است که بسیاری از منابع 
آبی به س��وی اصفهان بس��ته شده است؛ منابعی 
نظیر تونل بهش��ت آباد و... که سالیان سال است 
منتظر بهره برداری برای رس��اندن آب به لب های 
تش��نه زاینده رود هس��تند. برای حل این مشکل 
طرح های بس��یاری مطرح ش��ده که متأسفانه به 
بهانه ه��ای گوناگ��ون، تاکنون ب��ه تحقق جریان 
دائمی زاینده رود کمک قابل توجهی نشده است و 
به علاوه بسیاری از این طرح ها در حد حرف مانده 
است. به نظر می رسد حلقه مفقوده ای که موجب 
حل نش��دن این مشکل می شود نبود نگاه ملی به 
موضوع زاینده رود اس��ت؛ نگاهی که موجب شده 
ه��رروز اصفهان را با چالش های بیش��تری روبرو 
کند. مشارکت برای سرمایه گذاری جهت انتقال 
آب از دریای عمان به کویر مرکزی، پروژه ای است 
ک��ه امروز به عنوان یک��ی از نمادهای خدمت به 
مردم در قالب یک پروژه ملی ش��ناخته می شود؛ 
پ��روژه ای مؤث��ر و در خور توجه ب��رای کمک به 
تحقق جری��ان دائمی زاینده رود که البته یکی از 
قطعه های این پازل اس��ت. این پروژه که س��الانه 
بال��غ ب��ر ۲۰۰ میلیون متر مکعب آب را از دریای 
عمان به اصفهان منتقل می کند برداشت صنایع 
از آب رودخان��ه را به صفر می رس��اند. هم اکنون 
این پروژه با پیگیری ه��ای مجدانه فولاد مبارکه 
در ۲۲ جبه��ه کاری به ط��ور همزمان در جریان 
اس��ت و طب��ق آخری��ن براوردها، ف��از اول این 
پروژه مه��م و حیاتی برای اصفهان، با انتقال ۷۰ 
میلی��ون متر مکعب تا پایان امس��ال کام مردم را 
ش��یرین می کند. فولاد مبارکه، به عنوان شرکتی 
پیش��رو از گذش��ته در صف اول حل مش��کلات 
کش��ور و خدمت به مردم در بحران ها بوده است. 
س��رمایه گذاری ۱۰ه��زار میلی��ارد تومان��ی این 
ش��رکت در ابرپروژه انتق��ال آب دریای عمان به 
ف��لات مرکزی نش��ان از عزم جدی این ش��رکت 
دغدغه من��د برای حل مش��کلات مردم در زمینه 
تحق��ق جری��ان دائمی زاینده رود، حل مش��کل 
کم آبی اس��تان و رفع فرونشس��ت است. البته در 
کنار این ابرپروژه، فولاد مبارکه با سرمایه گذاری 
۲.۳ میلی��ارد دلاری در پروژه های کاهش مصرف 
انرژی و تغییر الگوی مصرف آب و سرمایه گذاری 
۱.۳میلی��ارد یورویی برای پروژه های در دس��ت 
اقدام در این زمینه، با مصرف ۲.۲ متر مکعب آب 
به ازای هر تن تولید فولاد خام، به عنوان شرکتی 
الگو در زمینه مصرف آب، بین فولادس��ازان دنیا 
محس��وب می شود. این در حالی است که مصرف 
آب فولادس��ازان دنیا، به ط��ور میانگین ۳.۳ متر 

مکعب به ازای هر تن است.

روی موج معدن 

سه شنبه 
 10 مرداد 1402   14 محرم 1445   اول اوت 2024  

  سال ششم   شماره 1123

www.rozegaremadan.ir

تولید ریل فولادی در عمان

با وجود اینکه مقامات دولتی چین در جلس��ه هفته گذش��ته از بس��ته   هایی برای 
تحریک اقتصاد این کش��ور رونمایی کردند؛ اما به نظر می رس��د فعالان بازار به تاثیر 
این طرح اعتماد نداشتند و در نتیجه بهای سنگ آهن نیز رشد چشمگیری را تجربه 
نکرد. این درحالی اس��ت که امید به سیاس��ت   های مالی انبساطی در این کشور طی 
دوماه گذش��ته موجب رش��د قیمتی س��نگ آهن در شرق آسیا ش��ده بود. از طرفی 
بررس��ی خبرها حاکی از آن اس��ت که به دس��تور مقامات دولتی این کش��ور، برخی 
کارخانه ها موظف به کاهش میزان تولید فولاد هستند؛ مساله ای که می   تواند موجب 
افت قیمتی محس��وس سنگ آهن در بازارهای جهانی ش��ود. در حالی که چشم انداز 
تقاض��ا ب��رای زنجیره تولید فولاد از جمله س��نگ آهن در چی��ن ناامید کننده به نظر 
می   رس��د، امیدواری به سیاست   های انبس��اطی دولت این کشور موجب رشد قیمتی 

این کامودیتی در ش��رق آسیا شد. جمعه گذشته بهای معاملات آتی سنگ آهن عیار 
۶۲ درصد برای تحویل به بندر تیانجین در ش��مال چین به ۱۱۵دلار به ازای هر تن 
رس��ید و بازده ماهانه منفی۸۶/ ۰ درصد را به ثبت رس��اند. دستور مقامات دولتی در 
خصوص کاهش تولید فولاد موجب ش��د تا بهای این ماده اولیه طی هفته گذشته با 
کاهش قیمت مواجه ش��ود. دو شرکت مشاوره چینی جمعه گذشته اعلام کردند که 
از کارخانه   های فولاد در استان یوننان در جنوب غربی چین خواسته شده است برای 
 ، MySteelکاهش تولید به دستور دولت آماده شوند.  به گزارش موسسه مطالعاتی
دستور مشابهی به کارخانه   های دیگر تولید فولاد در چین داده شده است. در نتیجه 
با کاهش تولید فولاد تقاضا برای س��نگ آهن نیز کاه��ش پیدا کرده که موجب افت 
قیمتی این کالا می شود. چین طی دوسال گذشته رشد تولید فولاد را به صفر رسانده 

است؛ چرا که به دنبال کاهش انتشار کربن است. اما براساس آمارهای دولت مرکزی 
تولید فولاد در نیمه اول سال میلادی جاری نسبت به سال گذشته ۳/ ۱ درصد رشد 
داشته و به بیش از ۵۳۵میلیون تن رسیده است. برخی تحلیلگران معتقدند با وجود 
اینکه قیمت سنگ آهن در دوماه گذشته روند صعودی را تجربه کرده است، این رشد 
قیمتی، ش��کننده به نظر می رسد؛ چرا که امید   ها به تاثیر طرح   های محرک اقتصادی 
توسط سیاستگذاران چینی کاهش پیدا کرده است. از اوایل ماه ژوئن گذشته مقامات 
دولتی این کشور از شدت سیاست   های پولی انقباضی کاسته    و مجموعه   ای از اقدامات 
را برای حمایت از دارایی   ها و سایر بخش های اقتصاد به کار گرفته   اند. همچنین دفتر 
سیاسی چین در جلسه این هفته به حمایت بیشتر از املاک و مستغلات و کاهش بار 
بدهی   های دولت محلی که رشد هزینه   ها را در سال جاری کند کرده است، متعهد شد.

پروژه اتصال کش��ورهای عضو ش��ورای همکاری خلیج فارس از طریق یک مس��یر 
ریل��ی تقاضای محصولات فولادی را در این منطقه افزایش داده و در همین راس��تا 
عمان اقدام به احداث کارخانه های تولید محصولات طویل برای پاس��خگویی به این 

تقاضا کرده است.
با توجه به اینکه کش��ورهای عضو ش��ورای همکاری خلیج فارس از جمله امارات 
متحده عربی، عمان، عربستان سعودی، کویت، بحرین و قطر قرار است با یک شبکه 
ریل��ی به هم متصل ش��وند، تقاضا برای ریل فولادی در ای��ن منطقه افزایش خواهد 

یافت. در همین راس��تا »الجزیره« در جایگاه بزرگ ترین ش��رکت فولادس��از عمان، 
کلنگ نخس��تین کارخانه نورد منطقه را در ابوظبی بر زمین زد تا با همکاری گروه 
»کِی ای زِدایِ دی« ریل و دیگر محصولات فولادی تولید کند. کی ای زدای دی، مجری 
مناطق اقتصادی خلیفه در ابوظبی اس��ت. این پروژه زمینی به مس��احت ۲۱۰ هزار 
مترمربع را در برگرفته و ۲۵۰ میلیون درهم )۶۸ میلیون دلار( بر آن سرمایه گذاری 
ش��ده است. شرکت فولادس��از الجزیره پیش از این و در ماه می سال جاری میلادی 
نیز سفارش ساخت یک واحد نورد دیگر را به پومینی، شرکت فولادساز ایتالیایی داده 

بود. این واحد از ظرفیت تولید ۴۵۰ هزار تن تیرآهن در سال برخوردار است. الجزیره 
این کارخانه را با هدف پاس��خگویی به تقاضای روزافزون این اقلام به مشتریانش در 

منطقه احداث می کند.
همچنین در ش��رایطی که عم��ان از افزایش تولید ریل در پی رش��د تقاضای این 
محصول در منطقه خبر داده اس��ت، ش��رکت ذوب آهن اصفهان نیز چندی پیش از 
عزم خود برای تولید ریل در مقیاس جهانی گفته بود، با این تفاس��یر تولید ریل در 
عمان می تواند عرصه را برای ذوب آهن اصفهان در جذب بازارهای فراملی تنگ کند.

مـتـهـم بـه اسـراف
»روزگار معدن« تاثیر 
معدن بر ابر بحران آب را 
بررسی کرد:

شهریار خادمی

آمارهای وزارت نیرو نشان می دهد میانگین مصرف 
آب در کش��ور نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته، 
حدود ۱۲ درصد افزایش داش��ته اس��ت که بخشی از 

آن به بخش صنعت و معدن تعلق دارد.
روند مصرف افزایش��ی مصرف آب این روزها هم به 
دلیل گرم ش��دن بیش ازحد هوا اجتناب ناپذیر به نظر 
می رسد، اما می توان با اقدام های لازم که شاید کوچک 
و کم هزینه باشند، مصارف را به گونه ای مدیریت کرد 
تا امکان تأمین آب برای همه هم وطنان در این شرایط 
سخت، فراهم شود. واقعیت اینکه استفاده از تجهیزات 
کاهنده مصرف، اصلی ترین و مهم ترین گام در اعمال 
مدیریت صحیح بر مصرف آب به ش��مار می روند، اما 
ای��ن تجهیزات چگونه و چه میزان در کاهش مصرف 
مؤثرند، نیازمند بررسی های کارشناسی است. چندی 
پیش مرکز پژوهش مجلس ش��ورای اسلامی دریکی 
از مطالعات خود به بررس��ی مدیریت منابع و اصلاح 
الگ��وی مص��رف آب در بخش معدن و صنایع معدنی 
ای��ران پرداخته بود و دس��تاوردهای بین المللی را در 
این ارتباط را اطلاع رسانی کرد. در همین راستا با دو 
تن از کارشناسان و فعالان محیط زیست به گفت وگو 

نشستیم.
س��لیمان بازون��د، فع��ال محیط زیس��ت در مورد 
تأثی��ر معادن بر مصرف آب اظه��ار کرد: مصرف آبِ 
یک ش��رکت یا مجتمع معدنی ک��ه به طور نامتعارف 
و غی��ر بهین��ه باش��د و یا بر کیفی��ت آب تأثیر منفی 
بگ��ذارد، موجب ب��روز درگیری با س��ایر بخش های 
صنعت��ی به خصوص کش��اورزی و جوام��ع محلی و 
مشکلات اقتصادی می شود. واقعیت اینکه دولت ها و 
یا مقام های محلی مسئول تنظیم مصرف آب هستند، 
اما ضرورت دارد تا شرکت های معدنی فراتر از مقررات 
موجود نس��بت به مصرف آب حساسیت نشان دهند، 
به وی��ژه ک��ه در این بخش ظرفی��ت کنترل و نظارت 

دولتی محدود است.
تصفی��ه زهاب ها و پس��اب های معدن��ی حاصل از 
عملیات فرآوری و اس��تخراج مع��ادن امری ضروری 
اس��ت، زی��را روی آبخوان های محلی اثرگذار اس��ت 
و می توان��د آثار نامطلوبی در س��طح محلی داش��ته 
باش��د. نقشی که این ش��رکت ها می توانند در تأمین 
جوامع آب محلی، به وس��یله مشارکت با سازمان های 
غیردولتی و یا با اس��تفاده از امکانات خود ایفا کنند، 

بسیار قابل توجه است.
وی افزود: مصارف آب در دنیا بر اساس آمار جهانی، 
متوسط مصرف آب در جهان شامل حدود ۷۰ درصد 
در بخش کش��اورزی، ۲۰ درص��د در صنایع و انرژی 
و بقیه مصارف عمومی اس��ت و س��هم معدن حدود 
۰.۲ درصد دیده ش��ده اس��ت. آماره��ای بین المللی 
گویای آن اس��ت که ۳۳ کش��ور در جه��ان با بحران 
آب روبه رو هس��تند که ۱۴ کش��ور در خاورمیانه قرار 
دارند درحالی که با افزایش رش��د جمعیت و توس��عه 
شهرها و زیرساخت ها برای محصولات فلزی، افزایش 
تقاضا در بازار وجود خواهد داش��ت و به دنبال آن نیز 
افزایش مصرف و تقاضای آب مطرح می ش��ود؛ ایران 
نیز در شمار کشورهایی است که با بحران جدی آب 

روبه رو است.
بازوند ادامه داد: چندی پیش بود که تحقیقاتی در 
این زمینه انجام ش��د که از میان فلزات آهن، فولاد، 
طلا، مس، آلومینیم، محصولات س��یمانی و ش��ن و 
ماس��ه، بیشترین مصرف آب مربوط به تولید فلز طلا 
و پس از آن تولید فلز مس است. همچنین در مقابل 

صنعت شن و ماسه و سیمان کمترین میزان مصرف 
آب را ب��ه خود اختصاص داده اس��ت. به عبارت بهتر 
ب��رای تولید یک کیلوگرم طلا از خاک طلا در حدود 
۴۰۰ مترمکعب آب نیاز اس��ت و این رقم برای تولید 
ه��ر تن فلز مس به حدود ۲۰۰ مترمکعب می رس��د. 
مطالعات انجام شده در مورد طلا حاکی است، مصرف 
آب ب��رای تولید این فل��ز در ایران تقریب��اً پنج برابر 
مصرف جهانی اس��ت و باید اقدام های لازم برای رفع 

این مشکل به مورداجرا گذاشته شود.
ض�رورت بازنگ�ری در مدیری�ت آب  �

زنجیره فولاد
این فعال محیط زیست اظهار کرد: در پی مطالعاتی 
که بنده انجام دادم، میزان مصرف آب در صنایع تولید 
فولاد خام )میانی( و گندله س��ازی و آمار و مقایس��ه 
آن با اس��تانداردهای موجود در دنیا نش��ان می دهد 
که کارخانه های تولید فولاد و گندله س��ازی در کشور 
نیازمند بازنگری اساسی درزمینه مدیریت منابع آب 

و اصلاح فرآیندهای مصرف و بازیافت آب هستند.
ل��ذا حل چالش های مدیری��ت منابع آب در بخش 
مع��دن و صنایع معدنی امری ضروری اس��ت، زیرا از 
یک ط��رف تناس��ب بین نیاز واقعی در برداش��ت آب 
از مناب��ع محلی را تنظی��م می کند که این امر امکان 
دسترس��ی بیش��تر برای مصرف در بخش های دیگر 
را فراه��م کرده و از ط��رف دیگر موجب کاهش ورود 
پس��اب های معدنی به محیط اطراف ش��ده و هزینه 
حفاظ��ت از آبخوان ها و آبریزه��ا را کاهش می دهد. 
بررسی ها نش��ان می دهد مهم ترین دغدغه مدیریت 
مناب��ع آب در بخش معدن و صنایع معدنی ش��امل، 
کاهش میزان برداشت آب از منابع محلی در دسترس، 
افزایش امکان در دسترس بودن آب برای بخش های 
دیگر محلی و منطق��ه ای، افزایش راندمان بهره وری 
آب به ازای هر تن محصول تولیدشده، کاهش حجم 
پس��اب های معدنی و فرآوری و کاهش درجه ریسک 

ورود آن ها به محیط زیست است.
وی ادام��ه داد: همچنی��ن جلوگی��ری از مص��رف 
بیش ازح��د آب و آلودگ��ی آن در منب��ع که به معنی 
کاهش حجم پس��اب و درنتیج��ه آلودگی حاصل از 
آن اس��ت و همچنین جمع آوری پس��اب و تصفیه آن 
برای اس��تفاده مجدد یا تخلیه در محیط زیست. الزام 
به پرداختن به این رویکردها، تعیین اس��تانداردها و 

مقررات الزام برای تصفیه پساب است.
بازون��د اف��زود: مصرف غیر بهین��ه آب برای تولید 
محصولات معدنی و پایین بودن نرخ بهره وری فقدان 
نگرش اقتصادی به آب در کش��ور، محدودیت منابع 
مال��ی ب��رای تأمین آب موردنی��از صنعتی و معدنی، 
فق��دان نظ��ام مدیریت یکپارچه مناب��ع آب، کمبود 
خدم��ات و صنایع پش��تیبانی بخش آب، خوداتکایی 
نداشتن مالی و رشد خصوصیات بنگاهداری اقتصادی 
در نظ��ام مدیریتی آب، آلودگی منابع آب مصرفی در 
بخش صنعتی به واسطه انواع پساب ها و پسماندهای 
دارای منشأ صنعتی و معدنی، استفاده نکردن مجدد 
از پس��اب های گوناگ��ون در بخش مع��دن و صنایع 
معدن��ی، بی توجهی به میزان و ن��وع مصارف آب در 
صنایع معدنی از دیدگاه اقتصاد آب بخش��ی از برگ 

خریدهای موردتوجه در این بخش است.
وی در پاس��خ به این سؤال که راهکارهای حل این 
موضوع چیس��ت، اظهار کرد: معادن و صنایع معدنی 
به شکل پراکنده در سطح کشور توزیع شده اند و توجه 
ب��ه موقعیت این واحدهای معدنی و صنعتی از منظر 
دسترسی به منابع آب اهمیت زیادی دارد. برای نمونه 
کارخانه های فراوری مواد معدنی، بیشتر در استان های 
میانی کش��ور مانن��د کرمان، خراس��ان های رضوی 
و جنوب��ی، یزد و بخش هایی از تهران و اس��تان های 
مرک��زی قرارگرفته اند. همچنی��ن بخش عمده ای از 
کارخانه های فراوری نیز در مناطقی قرارگرفته اند که 
افت مخازن آب های زیرزمینی در آن ها مشاهده شده 
اس��ت. در این نواحی با توجه به آب وهوای خش��ک و 
شرایط هیدرولوژیکی حاکم بر آن ها، برداشت آب به 
ش��کل عمده از منابع آب زیرزمینی انجام می ش��ود. 
این در حالی اس��ت که در بخش های شمالی و غربی 
کش��ور روان آب های س��طحی نقش پیشرو در منابع 
تأمین کننده آب ایفا می کنند. این فعال محیط زیست 
ادامه داد: بهره برداری از معادن، ابتدا در قسمت های 
پر عیار کانسارها آغازشده و به تدریج با کاهش ذخایر 
پر عیار، اس��تفاده از م��واد معدنی کم عیار موردتوجه 
قرارگرفته اس��ت و معدن کاران مجبور به استفاده از 
روش های مختلف کانه آرایی شده اند. امروز در بیشتر 
روش های کانه آرایی، آب عامل اصلی و تعیین کننده 
اس��ت و در ایران منابع آب محدود بوده و در پاره ای 
م��وارد در نزدیکی معادن امکان دسترس��ی به منابع 

آب وجود ندارد و درنتیجه باید از فواصل دور تا محل 
معدن حمل شود؛ بنابراین در این معادن هزینه های 
تأمی��ن آب بهره برداران مع��ادن را برای کانه ارایی و 
تهی��ه مواد قابل عرض��ه به بازار، مجبور به اس��تفاده 
بهینه از منابع آب می کند و به س��مت بازیابی آب و 
روش هایی که آب کمتری مصرف می ش��ود، حرکت 
می کنند؛ اما در مناطقی که آب در دس��ترس معدن 
کاران و کارخانه های فراوری اس��ت، درحال حاضر به 
دلیل اصلاح نش��دن نرخ آب، نی��روی محرکه کافی 
برای حرکت به س��مت مدیریت منابع و اصالح الگوی 
مصرف ایجاد نشده است و الزام است تا در این زمینه 
برنامه ریزی ش��ود. وی افزود: به طورکلی راهکارهای 
کاهش و تأمین آب تازه مصرفی در معادن و واحدهای 
فراوری مواد معدنی را می توان به دو بخش تقس��یم 
ک��رد. ۱ ( کنت��رل و بازیاب��ی، ۲ ( اس��تفاده از منابع 
جایگزین در بخش کنترل و بازیابی به کارگیری شبکه 
کنترل و اندازه گیری آب ورود به کارخانه، استفاده از 
تینکرها با کارایی مناسب و استفاده از آب برگشتی و 
بازیابی آب از باطله ها و سدهای باطله است بازوند در 
پایان اظهار کرد: اصلاح نرخ آب بر اساس برنامه مدون 
و اع��لام این برنامه به فع��الان بخش معدن و صنایع 
معدن��ی برای ایجاد انگیزه و تحرک به منظور افزایش 
به��ره وری، مدیریت منابع و اصلاح الگوی مصرف آب 
از دیگر نکاتی است که باید به آن توجه شود، اصلاح 
نرخ باید با در نظر گرفتن مزیت های کش��ور و حفظ 
توان رقابت پذیری معادن و صنایع معدنی انجام شود 
و برای واحدهای صنعتی و معدنی پرمصرف عوارض 

و جریمه مصوب شود.
زه��ره پرتویی کارش��ناس و فعال محیط زیس��ت 
در پاس��خ ب��ه س��ؤال روزگار معدن مبنی ب��ر اینکه 
ش��کل گیری اب��ر چالش آب در ای��ران چه تأثیری بر 

بخش معدن دارد، اظهار کرد:
 شکل گیری ابر چالش آب در ایران، به دلیل کمبود 
بارندگ��ی و کاهش مناب��ع آبی، به یکی از بزرگ ترین 
چالش ه��ای کش��ور تبدیل ش��ده اس��ت. ابر چالش 
آب، تأثی��رات مختلفی ب��ر بخش معدن دارد ازجمله 
کاهش تولی��د، افزایش هزینه ه��ا، افت کیفیت آب، 
کاهش اش��تغال؛ به عبارت بهتر کمبود آب منجر به 
کاهش تولید در بخش معدن می ش��ود؛ زیرا بسیاری 
از فرآینده��ای معدنی ب��ه آب نیاز دارند و در صورت 

ع��دم تأمین منابع آبی، تولید کاهش می یابد. کمبود 
آب می توان��د باعث افزای��ش هزینه های تأمین آب و 
همچنین هزینه های انرژی مصرفی برای رسیدگی به 
این مش��کل شود. هزینه های افزایش یافته و می تواند 
به طور مستقیم بر معادن تأثیر بگذارد و باعث کاهش 

سودآوری آن ها شود.
وی اف��زود: همچنین کمبود آب می تواند منجر به 
افت کیفیت آب ش��ود، زیرا در صورت کاهش منابع 
آبی، آب های زیرزمینی و سطحی ممکن است به طور 
ناگهان��ی کاهش یابند و درنتیجه کیفیت آن ها تحت 
تأثیر قرار بگیرد. کمبود آب می تواند منجر به کاهش 
اش��تغال در بخش معدن شود، زیرا در صورت کاهش 
تولید و کاهش س��ودآوری، بسیاری از معادن ممکن 
اس��ت بس��ته ش��وند و این می تواند منجر به از دست 
دادن ش��غل ب��رای کارگران و کارکنان معدن ش��ود. 
در کل، ش��کل گیری ابر چالش آب در ایران می تواند 
تأثیرات منفی بر بخش معدن داش��ته باش��د و لازم 
است که برای مدیریت بهینه منابع آبی و کنترل این 
چالش، اقدامات لازم صورت پذیرد. پرتویی ادامه داد: 
یکی از عوامل اصلی مشکلات آب و محیط زیست در 
ایران، سیاس��ت های غلط و نادرست درگذشته است. 
در س��ال های پس از انقلاب، بس��یاری از منابع آبی و 
محیط زیس��تی با سرعت بسیار زیادی تخریب شدند 
و ش��اید هنوز هم در حال ادامه باش��د. یکی دیگر از 
دلای��ل می تواند عدم توجه ب��ه نظرات متخصصان و 
عدم توجه به مطالعات علمی باشد. این امر در بسیاری 
از کش��ورهای دیگر با نظرات متخصصان و مطالعات 
علمی موردتوجه قرار می گیرد. مورد دیگر را می توان 
در تخصیص بودجه مشاهده کرد. این در صورتی است 
که در بسیاری از کشورهای دیگر بودجه های بیشتری 
برای حفظ محیط زیست و مدیریت منابع طبیعی در 
نظ��ر می گیرند. در کل می ت��وان بیان کرد که تفاوت 
سیاس��ت گذاری در ایران و کش��ورهای دیگر ممکن 
اس��ت به دلایل مختلفی برمبنای تاریخچه، فرهنگ، 
عدم توجه به نظرات متخصصان و کمبود منابع مالی 
باشد. برای حل مشکلات محیط زیستی و حفظ منابع 
طبیعی، لازم است که سیاست گذاران ایران به دنبال 
یک سیاس��ت گذاری مناسب و هماهنگ با مطالعات 

علمی و نظرات متخصصان باشند.
این فعال محیط زیس��ت در پاسخ به این سؤال که 
تأثیربخ��ش معدن بر مصرف آب چگونه بوده اس��ت، 
اظه��ار کرد: بخ��ش معدن یک��ی از بخش های مهم 
اقتصادی در س��طح جهان است که برای فرآیندهای 
خ��ود، نیاز به مص��رف منابع آبی دارد. لذا تأثیربخش 
مع��دن ب��ر مصرف آب ب��ه دلیل اس��تفاده از آب در 
فرآیندهای مختلف معدن��ی و همچنین مصرف آب 
برای تأمین نیازهای شهری و صنعتی مرتبط با بخش 
معدن، کاملًا مشهود است. برای استخراج و پردازش 
م��واد معدنی، بس��یاری از فرآیندها به آب نیاز دارند. 
به طور مثال، برای شستشوی مواد معدنی، جداسازی 
س��نگ ها از مواد معدنی و تعقی��ب مواد معدنی، آب 
به طور گس��ترده ای مورداس��تفاده قرار می گیرد. این 
موضوع می تواند منجر به مصرف بالای آب در صنعت 

معدن شود.
وی در پای��ان اظهار کرد: همچنین معدن بر میزان 
آب های زیرزمینی و س��طحی تأثیرگذار اس��ت؛ زیرا 
ب��رای اس��تخراج مواد معدن��ی، بعض��ی از فرآیندها 
ممکن اس��ت نیاز به حفر چاه های عمیق و اس��تفاده 
از پمپ ه��ای زیرزمینی برای خش��ک کردن معادن 
باشد. این موارد می توانند منجر به کاهش منابع آبی 
زیرزمینی و سطحی شوند و باعث کاهش فشار آب در 

مناطق آبخیز مورداستفاده قرار می گیرند.

بی اعتمادی سنگ آهن را زمین زد 



گام اول عربستان برای تسخیر معادن جهانی
عربس��تان س��عودی با قراردادی برای تبدیل شدن به سهامدار درصدی در واحد 
مس و نیکل ش��رکت غول پیکر Vale ب��ه ارزش ۲۶ میلیارد دلار، اولین گام مهم 
خود را در تس��خیر صنعت معدن جهانی برداش��ته اس��ت. این گروه برزیلی عصر 
پنجش��نبه اعلام کرد که ب��ه دو توافق جداگانه برای واگ��ذاری مجموع ۱۳ درصد 
از عملیات فلزات اساس��ی خود به مبلغ ۳.۴ میلیارد دلار به صورت نقدی دس��ت 

یافته است.
س��رمایه گذاری مشترک بین شرکت معدن عربستان سعودی و صندوق سرمایه 
گذاری عمومی این کشور، مالک ۱۰ درصد از این بخش شرکت خواهد بود که مواد 
اولیه مورد نیاز برای گذار به س��مت انرژی پاک را تامین می کند. ش��رکت سرمایه 

گ��ذاری موتور ش��ماره یک)Engine No.۱(، ۳درصد از ای��ن معامله را به عنوان 
منعقد کننده معامله کسب خواهد کرد.

Vale گفت که تجارت فلزات اساسی تا ۳۰ میلیارد دلار در پروژه های جدید در 
سراسر برزیل، کانادا و اندونزی در دهه آینده مستقر خواهد شد، زیرا تولید مس و 
نیکل را گسترش می دهد. انتظار می رود تقاضا برای هر دو فلز به دلیل استفاده از 

آن ها در وسایل نقلیه الکتریکی افزایش یابد.
ادواردو بارتولومئ��و، مدیر اجرایی Vale به فایننش��ال تایم��ز گفت: »این واحد 
اکن��ون زندگ��ی خاص خود را خواهد داش��ت. او گفت که طی دو یا س��ه س��ال، 
کس��ب وکار ممکن اس��ت عرضه اولیه عمومی یا ادغام را در نظر بگیرد، اما تمرکز 

فوری تر روی رش��د و اجرا خواهد بود.« سرمایه گذاری عربستان سعودی در حالی 
صورت می گیرد که پادشاهی خلیج فارس به دنبال تنوع بخشیدن به اقتصاد خود 
به دور از نفت، با س��رمایه گذاری بر روی منابع انرژی جایگزین و طیف وسیعی از 

بخش های دیگر است.
در کنار اهداف بلندپروازانه برای تاسیس��ات انرژی خورشیدی و بادی، عربستان 
س��عودی در حال برنامه ریزی برای راه اندازی تاسیسات پردازش لیتیوم به عنوان 
بخشی از تلاش ها برای توسعه زنجیره تامین باتری است. رابرت ویلت، مدیر اجرایی 
Manara Minerals، س��رمایه گذاری مشترک س��عودی که در ژانویه تاسیس 

شد، گفت: »این اولین سرمایه گذاری بزرگ ما در بخش معدن جهانی است.« 
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صعود مس و روی تا 
محدوده خطر

هفت��ه گذش��ته قیم��ت م��س و روی در 
بازارهای جهانی افزایش��ی ش��د ولی قیمت 
دقیقا تا محدوده ای رش��د پی��دا کرد که در 
طول سه ماه گذش��ته بارها برای عبور از آن 
ناتوان بوده  اس��ت. مس ب��ه قیمت هر تن ۸ 
ه��زار و ۶۰۰ دلار رس��ید ول��ی در طول ۹۴ 
روز گذش��ته ۳ مرتبه برای عبور از این سطح 
ناتوان بود، روی نیز در طول ۷۰ روز گذشته 
ب��رای عبور از قیم��ت ۲ ه��زار و ۵۰۰ دلار 
ناتوان بود و هفته گذشته به همین محدوده 

قیمتی رسید.
داده ه��ای مثب��ت اقتصادی ب��ه خصوص 
صحبت ه��ای رییس فدرال رزرو باعث ش��د 
تا قیم��ت مس و روی هفته  گذش��ته صعود 
قابل توجهی داش��ته باش��د ولی ه��ر دو به 
مح��دوده مهم��ی نزدیک ش��دند و پیش از 
این بارها ب��رای عبور از آن نات��وان بوده اند. 
آیا م��س و روی موفق به شکس��ت مقاومت 
قیمتی پیش رو خواهند ش��د؟ فع��الان بازار 
عقیده  دارند داده ه��ای اقتصادی چین یکی 
از مهم ترین عوامل تاثیرگذار اس��ت ولی اگر 
خوش بینی به رشد اقتصادی جهان ادامه  دار 
باش��د هفته های پرتقاضایی در انتظار مس و 

روی خواهد بود.
قیمت مس و روی از اواس��ط سال ۲۰۲۲ 
نزولی ش��د و ت��ا به حال باره��ا تلاش کرده  
از رون��د نزولی خارج ش��ود ولی موفق نبوده 
اس��ت. اکنون با توجه به نزدیک شدن قیمت 
هر دو فلز به محدوده کلیدی، هفته پیش رو 
اهمیت زیادی دارد. اگر مس و روی موفق به 
شکست س��طح پیش رو نشوند قیمت آنها به 

شدت نزولی خواهد شد.
قیمت هر تن م��س به ۸ هزار و ۶۶۲ دلار 
رس��ید و اگر موفق به رش��د از این محدوده 
ش��ود تا ۹ هزار دلار مقاومت قیمتی دیگری 
ندارد ولی مس در طول ۹۴ روز گذش��ته هر 
بار برای گذش��تن از محدوده ۸ هزار و ۶۶۰ 
دلار ناموف��ق بود. در این ب��ازه زمانی قیمت 
۳ مرتبه دیگر به این س��طح قیمتی نزدیک 
شد ولی با افزایش عرضه دوباره ریزشی شد. 
هفته گذش��ته نی��ز اگرچه مس ب��ا تقاضای 
خوبی تا سطح ۸ هزار و ۶۶۰ دلار رشد کرد 
ولی کار اصلی پش��ت سر گذاشتن این سطح 

قیمتی است.
اگر این هفته قیمت مس موفق به شکست 
س��طح ۸ ه��زار و ۶۶۰ دلار نش��ود احتمال 
ریزش قیمت تا ۸ هزار و ۲۰۰ دلار و س��پس 

۸ هزار دلار وجود دارد. 
در میان کارشناس��ان و فعالان بازار نسبت 
ب��ه روند بلند مدت م��س خوش بینی زیادی 
وج��ود دارد ولی برای کوت��اه مدت تحلیل ها 

متفاوت است.
هفته گذشته قیمت هر تن روی از ۲ هزار 
و ۳۷۰ دلار ت��ا ۲ ه��زار و ۵۰۰ دلار افزایش 
پیدا کرد ولی ح��الا روی به مقاومت قیمتی 
رسیده  اس��ت که ۷۰ روز گذشته برای عبور 
از آن نات��وان ب��ود. ۷۰ روز قبل قیمت روی 
به کمتر از ۲ ه��زار و ۵۰۰ دلار کاهش پیدا 
کرد و پس از آن ب��ا وجود اینکه روند نزولی 
ضعیف شد ولی قیمت  بارها برای عبور از این 

سطح ناتوان بود.
اگر روی در هفته پیش  رو برای شکس��ت 
س��طح ۲ هزار و ۵۰۰ دلار ناتوان باش��د بار 
دیگ��ر قیمت تا ۲ هزار و ۳۰۰ دلار ریزش��ی 
خواهد ش��د. در غیر این صورت باید منتظر 

روی ۲ هزار و ۶۸۰ دلاری باشیم.

بازار بیلت جنوب شرق 
آسیا در سکوت

بیلت وارداتی در جنوب ش��رق آسیا تحت 
فشار اس��ت و معاملات چندانی نهایی نشده 
است. متوسط قیمت بیلت وارداتی ۵۱۵ دلار 
هر تن س��ی اف آر ثبت شد. بیلت عربستان 
اخی��را در ۵۲۲ دلار هر تن س��ی اف آر نیز 

معامله شد.
البت��ه در بازار داخلی چی��ن بیلت ۷ دلار 
رش��د داش��ته ۵۱۰ دلار هر تن با ۱۳ درصد 
مالی��ات بر ارزش افزوده ثبت ش��ده اس��ت. 
قیم��ت بیلت چین ب��الا رفته که ب��ه دلیل 
ب��رآورد کاهش تولید و افزایش بس��ته های 
حمایت��ی دولت بوده از ای��ن رو وارد کننده 
های جنوب ش��رق آس��یا به دنبال بازارهای 
جایگزی��ن هس��تند به وی��ژه خ��اور میانه و 
روس��یه. بیلت صادراتی ویتنام ۵۱۵ دلار هر 
تن فوب ش��نیده شده برخی به دنبال فروش 
در ۵۳۰ دلار ه��ر تن ف��وب بودند. در تایلند 
هم بیلت وارداتی ۵ دلار رش��د داشته ۵۲۰ 

دلار هر تن فوب ثبت شد.

برمدار جهان

هر چند تولید جهانی س��نگ آهن در س��ال ۲۰۲۲ میلادی نس��بت به سال ۲۰۲۱ کاهش 
داش��ت؛ اما حجم تولید بزرگ ترین ش��رکت های تولیدکننده س��نگ آهن جهان در نیم سال 
نخس��ت س��ال ۲۰۲۳ نسبت به مدت مشابه سال گذش��ته میلادی افزایشی بود و پیش بینی 
می شود این جریان رو به رشد تولید در ماه ها و سال های پیش رو ادامه داشته باشد. براساس 
داده های س��ازمان زمین شناسی آمریکا تولید جهانی سنگ آهن در سال ۲۰۲۲ میلادی سه 
درصد کاهش سالانه داشت و به دو میلیارد و ۶۰۰ میلیون تن رسید. همچنین در سال گذشته 
میلادی تولید س��نگ آهن در بزرگ ترین کش��ورهای تولیدکننده  این محصول کاهشی بود. 
اس��ترالیا ۲۰۲۲ میلادی را با ۳.۵ درصد کاهش س��الانه تولید و حجم ۸۸۰ میلیون تن پشت 
س��ر گذاش��ت، تولید سنگ آهن برزیل در سال گذشته میلادی با ۴.۸ درصد کاهش به ۴۱۰ 
میلیون تن رسید و تولید چین نیز با ۳.۶ درصد کاهش سالانه ۳۸۰ میلیون تن برآورد شد.

تولید بزرگ ترین ش�رکت های سنگ آهن جهان در سال گذشته  �
و جاری میلادی

تولید سنگ آهن شرکت انگلیسی-استرالیایی ریوتینتو در سال ۲۰۲۲ میلادی یک 
درصد رش��د سالانه داشت و به ۳۲۱ میلیون و ۶۰۰ هزار تن رسید. حجم تولید این 
ش��رکت در نیم سال نخست ۲۰۲۳ میلادی نیز با رشد سالانه هفت درصدی به ۱۶۰ 

میلیون و ۵۰۰ هزار تن رسید. 
شرکت برزیلی وَله در سال ۲۰۲۲ میلادی دو درصد کاهش سالانه تولید را تجربه 
کرد و حجم تولید آن به ۳۰۸ میلیون تن رسید. با این حال در نیم سال نخست سال 
جاری میلادی تولید آن ش��ش درصد رش��د داشت و تا ۱۴۵ میلیون و ۵۰۰ هزار تن 

پیش رفت.

افزایش تقاضا برای سنگ آهن در سال های پیش رو �
پیش بینی ها حاکی از افزایش تقاضا برای سنگ آهن در ادامه سال جاری است. انجمن 
جهانی فولاد از افزایش ۲.۳ درصدی تقاضای جهانی فولاد در سال ۲۰۲۳ و رسیدن به 
حجم یک میلیارد و ۸۲۰ میلیون تن خبر داده اس��ت. پیش بینی کمیته فولاد س��ازمان 
همکاری و توسعه اقتصادی نیز رشد یک درصدی تقاضای جهانی فولاد در سال ۲۰۲۳ 
نس��بت به س��ال پیش بوده است. همچنین »بنِچ مارک مینِرال اینتلیجِنس« در جایگاه 
یک نهاد تحلیلگر در لندن از افزایش تولید س��نگ آهن در س��ال های پیش رو می گوید. 
به گفته این موسس��ه از س��ال ۲۰۲۳ تا ۲۰۲۷ میلادی هر س��ال به طور میانگین تولید 
جهانی س��نگ آهن ۲.۳ درصد رش��د خواهد داشت. همچنین در این سال ها استرالیا و 

برزیل همچنان سرآمدان تولید سنگ آهن جهان باقی خواهند ماند.

بررسی طرح جدید دولت شیلی برای استخراج لیتیوم
مهدی نجفی

گابری��ل بوری��چ، رئیس جمهور وقت ش��یلی 
در کمپین ه��ای انتخابات��ی خ��ود تعه��د داده 
ب��ود که تمرکز دولت وی بر اس��تخراج و تولید 
از مع��ادن مس و لیتیوم این کش��ور مبتنی بر 
مسائل زیست محیطی و تقویت زیرساخت های 

اجتماعی خواهد بود.
زمان��ی که بوریچ در م��اه آپریل ۲۰۲۳ طرح 
بلندپروازانه خود برای ملی سازی صنعت لیتیوم 
ش��یلی و افزایش اس��تخراج این عنصر ضروری 
م��ورد اس��تفاده در تولی��د بات��ری خودروهای 
الکتریکی را اعلام کرد، متعهد ش��د که این کار 
همگام با فناوری پیش��گام و س��ازگار با محیط  
زیس��ت انجام می شود و مذاکراتی نیز با جوامع 

بومی محلی در این خصوص صورت می گیرد.
جوامع بومی که در شمال یا اطراف زمین های 
نمک لیتیومی در شمال شیلی زندگی می کنند 
و زمانی تحت یک شورای منطقه ای دسته بندی 
می ش��دند و اکنون بر سر یک سری از مسائل با 
یکدیگر اختلاف نظر دارند، به طرح ملی س��ازی 
صنعت لیتیوم بدبین هس��تند و ممکن اس��ت 
مذاکره با آن ها س��خت تر از آنچ��ه دولت وقت 
ش��یلی برای آن برنامه ریزی کرده بود، باش��د. 
برخ��ی از رهبران این جوامع بومی در مصاحبه 
با رویترز، خواستار دریافت سود بیشتر در ازای 
استخراج لیتیوم شدند؛ در حالی که برخی دیگر 
از ای��ن رهبران اعلام کردند که در برابر هرگونه 

استخراج لیتیوم مقاومت خواهند کرد.
فرانسیسکو مونداکا، مهندس عمران و رئیس 
بخ��ش زیس��ت محیطی ش��ورای بوم��ی بیابان 
آتاکاما بر این باور است که این جوامع بومی در 
خش��ک ترین بیابان های شیلی ساکن هستند و 
شرکت های استخراج کننده اگر بخواهند از آب 
و پوش��ش گیاهی این مناطق در ازای پرداخت 
مبلغی س��ود به این جوامع استفاده کنند، دیگر 
آبی جهت اس��تفاده این جوام��ع باقی نخواهد 

ماند.
لازم به ذکر اس��ت که کش��ور ش��یلی، دارای 
بزرگ ترین ذخایر لیتیوم جهان است که حدود 
۹۰ درصد آن در بیابان آتاکاما قرار دارد. دولت 
ش��یلی به دنبال بهره برداری از روند افزایش��ی 
حجم تقاض��ا برای لیتی��وم مورد اس��تفاده در 
تولی��د بات��ری خودروهای الکتریک��ی از جمله 
شرکت تسلا، ش��رکت »BMW« و همچنین 
ش��رکت های فعال در زمینه انرژی تجدیدپذیر 

است. 
از س��وی دیگ��ر، برخی دیگر از کش��ورها در 
س��ال های اخیر پیشرفت های چش��مگیری در 
زمینه افزایش ظرفیت تولید لیتیوم داش��ته اند. 
در ح��ال حاضر، تنها دو ش��رکت »SQM« و 
ش��رکت آمریکایی »Albemarle« فلز لیتیوم 

را از معادن شیلی استخراج می کنند.
طرح ارائه ش��ده توس��ط رئیس  جمهور وقت 
ش��یلی ب��ر مبن��ای افزای��ش حجم اس��تخراج 
فل��ز لیتیوم از معادن این کش��ور، با مش��ارکت 
ش��رکت های دولتی و خصوص��ی تحت عنوان 
یک ش��رکت جدیدالاحداث که مدیریت آن بر 
عه��ده یک ش��رکت دولتی اس��ت، خواهد بود. 
در همی��ن رابطه، دولت ش��یلی در حال حاضر 

مذاک��رات خود ب��ا ش��رکت »SQM« را آغاز 
کرده اس��ت و قصد دارد مذاکراتی نیز با شرکت 
»Albemarle« قبل از پای��ان قرارداد آن در 
س��ال ۲۰۴۳ انجام دهد. گفتنی اس��ت لیتیوم 
از طریق حوضچه های ب��زرگ تبخیر آب نمک 
استخراج می ش��ود. جوامع محلی و کارشناسان 
 زیست محیطی معتقدند این مسئله بر سطح آب 
زیرزمینی تاثیر منف��ی می گذارد و به جمعیت 
فلامینگوها و دیگر حیواناتی که در این منطقه 

ساکن هستند، آسیب می رساند.
بر اس��اس طرح جدید ارائه ش��ده از س��وی 
رئیس  جمهور وقت شیلی، استخراج فلز لیتیوم 
در معادن ش��یلی با اس��تفاده از روش استخراج 
مس��تقیم لیتیوم )DLE( انجام خواهد شد. در 
این روش بعد از اس��تخراج لیتی��وم، آب نمک 

دوباره به درون زمین تزریق می شود. 
گفتنی اس��ت که اس��تفاده از روش استخراج 
مستقیم لیتیوم هنوز از نظر تجاری اثبات نشده 

است.
مون��داکا عن��وان ک��رد: موض��وع آزاردهنده 
این اس��ت که یک محصول با بر چس��ب تولید 
زیست پایشی در سطح جهان به فروش می رسد 
اما در واقع روش تولید آن به هیچ وجه سازگار 

با محیط  زیست نیست.
جوامع محلی شیلی �

لازم ب��ه ذکر اس��ت که س��ازمان ناس��ا برای 
شبیه س��ازی مریخ، از زمین ه��ای بیابان آتاکاما 
اس��تفاده می کند. همچنین ح��دود یک هزار و 
 Lickan« ۵۰۰ س��ال اس��ت که جامعه بومی

Antay« در این زمین ها سکونت دارند.
محل س��کونت این جامعه بومی در ناحیه ای 
کوچک��ی از این بیابان که منابع آب و پوش��ش 
گیاهی دارد و معادن لیتیوم نیز در نزدیکی آن 

واقع شده است، قرار دارد.
 بخشی از این جامعه بومی در دشت و نمکزار 
»Tara« در منطقه ای با تنوع زیس��تی و مملو 
از س��رنیزه های باستانی، سرامیک ها و سایر آثار 
باس��تانی قرار دارد و بخشی از منطقه حفاظت  
 »Los Flamencos« ش��ده و ذخیره گاه ملی

محسوب می شود.
کریستین اسپیندولا که مسئول گشت زنی و 
امنیت در دشت و نمکزار »Tara« برای منطقه 
مس��کونی »Toconao« است، ضمن انتقاد از 
دولت وقت ش��یلی ب��ه دلیل عدم مش��ورت با 
جوام��ع محلی، مطرح ک��رد: تفاوت زیادی بین 
دول��ت فعلی و دولت قبلی ش��یلی وجود ندارد. 
وی اف��زود: دول��ت ش��یلی ب��دون مش��ورت با 
صاحب��ان اصلی این منطقه که سال هاس��ت در 
آن زندگی می کنند، قصد دارد لیتیوم از معادن 
موجود در این منطقه را اس��تخراج و به فروش 

برساند.
اسپیندولا ادامه داد: روش رفتار دولت شیلی 
با جوامع بومی این کشور هرگز تغییر نمی کند. 
دولت ش��یلی زمانی به سراغ این جوامع محلی 
می رود ک��ه مثلا بخواهد تاسیس��ات مورد نیاز 
برای اس��تخراج یه مع��دن را در نزدیکی محل 

سکونت آن ها مستقر کند.
وی تاکید ک��رد: مدرن ترین امکانات معدنی، 
رصدخانه ها و مراکز توریس��تی با رستوران ها و 
فروش��گاه های صنایع دس��تی در بیابان آتاکاما 
ق��رار دارد؛ ای��ن در حالی اس��ت که بس��یاری 
از ش��هرهای بومی مج��اور این بیاب��ان، دارای 
جاده های خاکی ناهموار، ساختمان های ناتمام 

و زیرساخت های ضعیف هستند.
اس��پیندولا اظهار داشت: در منطقه مسکونی 
مرک��ز  ی��ا  آش��امیدنی  آب   ،»Toconao«
بهداشتی وجود ندارد و قطعی برق بسیار اتفاق 
می افتد. جوامع بومی در بیابان آتاکاما، متفاوت 
از دولت فدرال این کش��ور زندگی می کردند و 

یک جامعه خودمختار بودند.
 این جوامع محلی دارای اولویت های متفاوتی 
بودن��د که ب��ر مس��ائلی چون محیط  زیس��ت، 
فرهن��گ و حفظ ش��یوه زندگ��ی  متمرکز بود. 
بنابراین به نظر می رس��د سیاس��ت ملی سازی 
لیتیوم ب��ا سیاس��ت های جوامع بومی ش��یلی 

منافات داشته باشد.
اسپیندولا و مونداکا بر این باورند که اکثریت 
جوام��ع بومی ش��یلی، با گس��ترش اس��تخراج 

لیتیوم در این منطقه مخالف هستند. در همین 
رابطه، وزارت معدن ش��یلی در پاس��خ به سوال 
که اگر جوامع محلی ش��یلی با این طرح دولت 
مخالف��ت کنند، آیا دولت ب��ه طرح برنامه ریزی 
ش��ده خود ادامه خواهد داد یا خیر، از هرگونه 
ارائه اظهار نظری خودداری کرد. این وزارتخانه 
اعلام کرد ک��ه ایجاد روابط با جوامع بومی باید 
با جدیت دنبال شود و به همین دلیل است که 
رئیس  جمهور شیلی، شخصا با این جوامع دیدار 

و گفت وگو کرده است.
در ی��ک کنفرانس مطبوعاتی پ��س از اولین 
دیدار رئیس  جمهور شیلی با نمایندگان جوامع 
بوم��ی در روز ۳۰ ژوئ��ن ۲۰۲۳، بوری��چ بیان 
کرد که ب��ه ادامه مذاکرات خوش بین اس��ت و 
روند توس��عه این معادن باید یکپارچه، پایدار و 
س��ازگار با محیط  زیست و اولیت جوامع محلی 

انجام شود.
 رئیس  جمهور وقت شیلی عنوان کرد: دولت 
به مس��ائلی مانند کمبود برق و آب آش��امیدنی 
در ای��ن منطقه رس��یدگی خواهد کرد و وزارت 
معادن شیلی به مذاکرات با جوامع محلی ادامه 

خواهد داد.
تبدیل شدن جوامع محلی شیلی به  �

یک شریک دولتی
برخی از رهبران جوامع بومی اعلام کردند که 
در صورت پرداخت س��ود منصفانه، از استخراج 
لیتیوم حمای��ت خواهند کرد. یرمین باس��ک، 
 »Toconao« رئیس شورای منطقه مسکونی
مطرح کرد: ب��ر جوامع محلی فش��ار می آوریم 
تا با دریافت س��ود و س��هم بیش��تر و به عنوان 
یک شریک استراتژیک در شرکت تازه تاسیس 

دولتی لیتیوم موافقت کنند.
وی تاکی��د کرد: عن��وان مالکان و س��اکنان 
زمین ه��ای این جوام��ع درخواس��ت دارند که 
س��همی از اس��تخراج لیتیوم به عنوان شرکای 

استراتژیک دولت شیلی داشته باشند.
باسک تاکید کرد: از جوامع بومی درخواست 
می کنی��م ک��ه در این تصمیم گیری مش��ارکت 
داشته باش��ند و س��رمایه گذاری در کشاورزی، 

گردش��گری و س��ایر پروژه های��ی را که پس از 
پایان یافتن اس��تخراج لیتی��وم در این منطقه، 
منافع��ی را برای جوامع بوم��ی آن ها به ارمغان 
می آورد، تبلیغ کنند.وی در ادامه خاطرنش��ان 
کرد: این پیشنهاد توسط برخی اعضای شورای 
بومی آتاکاما حمایت می شود. لازم به ذکر است 
که شورای بومی آتاکاما در سال ۱۹۹۵ تشکیل 
ش��د و ذیرش تصمیمات ب��ا اکثریت آرا خواهد 
 »Albemarle« بود. از س��ال ۲۰۱۷، شرکت
هر ساله حدود ۳٫۵ درصد از سهم حجم فروش 
خود را به این شورا داده که به طور مساوی بین 

۱۸ عضو آن تقسیم شده است.
آلونس��و باروس، وکیلی که به انجام مذاکرات 
میان دولت ش��یلی و جوامع محلی کمک کرد، 
گفت: پرداخت این س��هم از ف��روش، منجر به 
 اخت��لاف نظ��ر میان ای��ن جوامع محلی ش��ده

 است. 
جوام��ع محلی ب��ا ۱۰ نفر جمعیت هس��تند 
که دو میلی��ون دلار دریافت می کنند و جوامع 
محلی دیگری با س��ه هزار نف��ر جمعیت وجود 
دارد که همین مبلغ به آن ها اختصاص می یابد.
برخ��ی از جوام��ع محل��ی اکن��ون در ح��ال 
برنامه ریزی برای انجام مذاکرات فردی با دولت 
ش��یلی و خارج از این ش��ورا هس��تند. شرکت 
»SQM« نی��ز همی��ن رویک��رد را اتخاذ کرده 
اس��ت و مذاک��رات ف��ردی را ب��ا جوامع محلی 
نزدیک به پروژه های معدنی تحت مدیریت خود 
انجام می دهد. رولاندو هومیر، رئیس سابق این 
ش��ورا که جوامع محلی را برای امضای قرارداد 
ب��ا ش��رکت »Albemarle« گرد ه��م آورد، 
بیان کرد: نزدیک به پنج س��ال طول کش��ید تا 
 هم��ه این اعضا به امضای ای��ن قرارداد رضایت 

دهند.
هومیر در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: روند این 
مذاکرات س��ال ها به آرامی طی ش��د و چندین 
س��ال به طول انجامید؛ حت��ی حرفی از میزان 
سود درخواستی شورا به میان نیامد. هم اکنون 
جوام��ع محل��ی دریافته اند که از نظ��ر قانونی 
می توانند پروژه ها را تا زمانی که خواس��ته های 

آن ها برآورده شود، به تعویق بیندازند.
به گفته وی، به نظر می رس��د دولت آنچه که 
جوامع محلی تقاضا دارن��د را انجام نمی دهند. 
جوامع محلی توانایی تشکیل گروه های مخالف 
این اقدام دولت را دارند و می توانند با اس��تفاده 
از منابعی که در اختیار داشته، وکیل های مورد 

نظر خود را به خدمت بگیرند. 
چنین پروژه هایی که به دادگاه شیلی کشیده 
ش��وند، فعالیت آن ها می تواند سال ها به تعویق 

بیفتد.
مائوریس��یو ل��ورکا، محقق دانش��گاه آتاکاما 
ک��ه در حوزه مع��ادن و جوامع بومی متخصص 
اس��ت، مطرح کرد: مذاکرات میان دولت شیلی 
و جوام��ع محلی بس��یار پیچی��ده خواهد بود و 
طرح ارائه شده توسط رئیس جمهور این کشور، 
نش��ان دهنده عدم درک وی از جوامع محلی در 

واقعیت است.
وی در پایان یادآور شد: کاری که بوریچ سعی 
کرد انجام دهد، یک اس��تراتژی در نظر گرفته 
نمی شود. هدف رئیس جمهور راضی نگه داشتن 
همه مردم ش��یلی در ظاهر اس��ت اما فقط عده 

معدودی از این طرح منفعت خواهند برد.
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شناسایى ۱۸ محدوده 
معدنى پلى متال در 

کردستان
اس��تفاده از توان بخش خصوص��ی به ویژه در 
بخش اکتش��افات اس��تان کردس��تان، موجب 
تس��ریع در پیش��برد اهداف صنایع معدنی این 

استان شده است.
مهن��دس پ��درام پیروی نس��ب، مدیرعام��ل 
ش��رکت “توس��عه مع��ادن و صنای��ع معدن��ی 
کردس��تان” )کومیدک��و( از توانمندی های این 
مجموع��ه خبر داد و گفت: ش��رکت “توس��عه 
معادن و صنایع معدنی کردس��تان” در س��ال 
۱۳۹۵ در راستای ایجاد توسعه پایدار و تحقق 
برخ��ی اهداف اقتصادی اس��تان کردس��تان به 
منظور تکمیل زنجیره فولاد استان با بهره گیری 
از پتانس��یل های معدنی در پی مصوبات هیأت 
 دولت با ه��دف ایجاد یک مجموعه نیمه  دولتی 

تأسیس شد.
وی تکمیل اکتش��افات در اس��تان کردستان 
در راس��تای توسعه فعالیت های معدن و صنایع 
معدنی ای��ن اس��تان را از برنامه های کومیدکو 
برش��مرد و خاطر نشان کرد که شرکت توسعه 
معادن و صنایع معدنی کردس��تان با مشارکت 
۶۰ درصدی کمیته امداد امام خمینی و س��هم 

۴۰ درصدی ایمیدرو آغاز به کار کرده است.
مدیرعام��ل کومیدکو با بی��ان این مطلب که 
از س��ال ۱۳۹۵ تاکن��ون، انج��ام فعالیت های 
اکتش��افی در دو پهنه معدنی “قروه” و “بیجار” 
ب��ه مجموع مس��احت ۵۲۰۰ کیلومتر مربع در 
دس��تورکار این ش��رکت قرار گرفت��ه، تصریح 
ار  ک��رد: فعالیت ه��ای اکتش��افی “کومیدکو” 
جمله اکتش��افات مقدماتی، تفصیلی و تکمیلی 
منج��ر ب��ه شناس��ایی و ثب��ت ۱۸ مح��دوده 
معدنی پلی مت��ال با ظرفیت ه��ای متفاوت در 
استان کردستان شده اس��ت که با مشارکت و 
س��رمایه گذاری بخش خصوصی، اقدام ش��ایان 
توجهی در توسعه اقتصادی کردستان محسوب 

می شود.
ب��ه گفت��ه او، با ص��دور گواهی کش��ف یک 
معدن استراتژیک طلا در مرز استان کردستان 
و آذربایج��ان غرب��ی تا نیمه دوم س��ال  جاری، 
بهره برداری از این معدن در دستور کار شرکت 
“توسعه معادن و صنایع معدنی کردستان” قرار 
خواهد گرفت؛ ضم��ن آن که با توجه به ذخیره 
خوب کم��ی و کیفی این محدوده، احداث یک 
کارخانه استحصال شمش طلا با سرمایه گذاری 
کومیدک��و از جمل��ه برنامه های ای��ن مجموعه 
ب��رای بهره ب��رداری از معدن طلای اکتش��اف 
 ش��ده به شمار می رود. پیروی نسب، اکتشاف ۶ 
محدوده معدنی سنگ آهن در استان کردستان 
در پی تحقق اس��تراتژی کلان وزارت صمت و 
وجود یک واحد فولادسازی در استان را نیز از 
دیگر اقدامات این ش��رکت یادآور شد و افزود: 
مواد معدنی اس��تخراج ش��ده از ای��ن معادن، 
تأمین کنن��ده بخش��ی از نی��از واح��د فولادی 
کردستان خواهد بود. مدیرعامل توسعه معادن 
و صنای��ع معدنی کردس��تان، تجربه مثبت این 
مجموعه در بهره گیری از توان بخش خصوصی 
را مورد اش��اره ق��رار داد و تصریح کرد: چابکی 
بخش خصوصی در تأمین س��رمایه و نیز انجام 
فعالیت های معدنی به ویژه در حوزه اکتش��اف، 
منجر به تسریع فعالیت های این مجموعه شده 
اس��ت. وی افزود: اکتش��افات ک��ه حلقه اول و 
استراتژیک فعالیت های معدنی است، فرآیندی 
زمان بر و هزینه بر اس��ت که در صورت اغماض 
این مهم، صنعت فولاد کشور در آینده نزدیک 
دچار چالش  خواهد ش��د اما با همکاری بخش  
خصوص��ی با انعقاد ی��ک تفاهم نامه برد- برد و 
ب��ا نظارت بخ��ش  دولتی، این رون��د به مراتب 

تسهیل می گردد.
پیروی نس��ب با بیان این مطلب که دستیابی 
به س��ند چش��م انداز ۱۴۰۴ با ذخایر اکتشاف 
ش��ده فعلی امکان پذیر است اما برای دهه های 
آین��ده کاف��ی نیس��ت، خاطرنش��ان ک��رد که 
“کومیدکو” با دارا بودن تجارب ارزنده در حوزه 
مهندسی اکتش��اف، آماده همکاری به صورت 
ارایه خدمات مش��اوره به مجموعه های معدنی 
کلان اس��ت. او با اش��اره به انجام اکتش��افات 
تکمیل��ی و بهره برداری از معادن واگذار ش��ده 
“کومیدک��و” پس از گذش��ت بالغ  ب��ر دو ماه از 
زم��ان واگذاری توس��ط فعالان محلی اس��تان 
خاطر نشان کرد: توسعه معادن کوچک  مقیاس 
از طریق واگذاری پنج محدوده کوچک  مقیاس 
به فعالان اس��تانی با برگ��زاری مزایده از جمله 
اقدامات این مجموعه برای افزایش بهره وری از 
طریق اشتغال زایی است؛ ضمن آن که همکاری 
با ش��رکت های فعال و دست اندرکار مهم کشور 
در ح��وزه معدن و صنای��ع معدنی نظیر  “فولاد 
مبارکه اصفهان” در قالب ارایه خدمات مشاوره 
محدوده های معدنی از جمله س��وابق کومیدکو 

به  شمار می آید.

روی موج  معدن
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دستیابی به دو رکورد حمل مواد اولیه در فولاد مبارکه

جلسه تعاملی مهدی ابوالقاسمی مدیر حوزه فولاد و معدن شبکه تبادل فن آوری و 
هیأت همراه و مهدی بهرامی معاون پشتیبانی و خدمات اجتماعی ذوب آهن اصفهان 
در راستای بهره گیری از ظرفیت شرکت های دانش بنیان جهت رفع محدودیت ها، 
معضلات، چالش ها و چابک سازی فرآیندها در حوزه زیست محیطی در این مجتمع 

عظیم صنعتی برگزار شد.
در این دیدار معاون پشتیبانی و خدمات اجتماعی شرکت با اشاره به فعالیت های 
گس��ترده زیست محیطی انجام گرفته طی س��نوات گذشته و فعالیت های جاری در 
حوزه محیط زیست شرکت اظهار داشت: ذوب آهن اصفهان از بدو تأسیس تا کنون 
و به خصوص طی س��الیان اخیر اهتمام ویژه ای به مقوله حفاظت از محیط زیس��ت 
ب��ا تعری��ف و اجرای پروژه های زیس��ت محیطی متعدد در حوزه هوا، آب، پس��اب ، 

پس��ماند، خاک و مدیریت مصارف انرژی داش��ته است که ماحصل آن ارتقاء شاخص 
های زیس��ت محیطی شرکت بوده است. وی برنامه جامع محیط زیست شرکت را به 
عنوان یک نقش��ه راه مورد توافق مش��ترک با اداره کل حفاظت محیط زیست استان 
اصفهان دانست و اظهار داشت: علی رغم وجود محدودیت ها و مشکلات خارج از ید 
این ش��رکت، این برنامه با تلاش همکاران مرتبط در حوزه محیط زیس��ت شرکت در 

حال انجام می باشد.
بهرامی در ادامه با اش��اره به اهمیت اس��تفاده از توان شرکت های دانش بنیان در 
حوزه برنامه های بهبود زیس��ت محیطی ش��رکت و تبیین زمینه های همکاری های 
مش��ترک با مراکز دانش بنیان و مراکز تسهیل گر در این حوزه همچون مرکز تبادل 
فن آوری، بر آمادگی شرکت ذوب آهن اصفهان بر انجام همکاری همه جانبه در این 

زمینه تاکید نمود و خواس��تار تدوین نقش��ه راه همکاری های دوجانبه در این زمینه 
گردید.

در این جلسه پیش��نهاد اولیه مربوط به سیستم فیلتراس��یون کنورتورهای ناحیه 
فولادسازی توسط نماینده یکی از شرکت های دانش بنیان طرح و نسبت به بررسی 
جوانب مختلف فنی و زیس��ت محیطی و همچنین امکان س��نجی طرح پیشنهادی 
ب��ا حضور نمایندگان بخش های فنی کارخانه اقدام و مقرر گردید طرح پیش��نهادی 
اولیه ارائه ش��ده بر اساس درخواست ها و نقطه نظرات بخش های مختلف حاضر در 
جلسه تکمیل گردد و پس از بررسی مجدد توسط تیم کارشناسی شرکت، در صورت 
دارا بودن توجیهات فنی، اقتصادی و زیس��ت محیطی لازم، نسبت به اخذ مجوزهای 

مربوطه از مبادی ذیربط و برنامه ریزی جهت عملیاتی نمودن آن اقدام گردد.

رس��ول ش��فیع زاده مدیر حمل ونقل و پش��تیبانی فولاد مبارکه اظهار کرد: یکی از 
مأموریت ه��ای کلیدی ناحیه حمل ونقل و پش��تیبانی، حمل م��واد موردنیاز خطوط 
تولید اس��ت چرا که حمل و تأمین به موقع مواد اولیه از شرایط حیاتی تداوم خطوط 

تولید است.
وی گف��ت: از جمل��ه مواد اولیه کلی��دی موردنیاز خطوط تولید، کنس��انتره نرمه 
و زبره، گندله، آهن اس��فنجی و بریکت اس��ت که س��الانه حدود ۱۵ میلیون تن از 
مب���ادی مختلف به ش��رکت به صورت ریل�ی یا جاده ای یا ترکیبی حمل می ش��وند. 
مدیر حمل ونقل و پش��تیبانی فولاد مبارکه در تشریح رکوردهای به دست آمده گفت: 

در تیرماه سال جاری با برنامه ریزی صورت گرفته ضمن هماهنگی با واحدهای مرتبط 
و پیگیری روزانه حمل ریلی و جاده ای از سراسر کشور و رفع موانع موجود در زنجیره 
ورود مواد اولیه ش��اهد تحقق رکورد ماهانه حمل به میزان ۱/۴۸۹ میلیون تن مواد 
اولی��ه، رکورد حم��ل ماهانه گندله به میزان ۵۲۲ هزار ت��ن و رکورد حمل روزانه به 

میزان ۵۷۹۲۵ تن مواد اولیه بودیم.
وی خاطرنشان کرد:  محدودیت های حمل گندله از فولاد سنگان که از شرکت های 
زیرمجموعه گروه فولاد مبارکه اس��ت یکی از چالش های جدی در حوزه حمل بوده 
اس��ت که با تدابیر اتخاذ شده در تیرماه شاهد رکورد حمل گندله از فولادسنگان به 

فولاد مبارک��ه به میزان حدود ۳۸۰ هزار تن بوده ایم که این موضوع علاوه بر تأمین 
گندله موردنیاز فولاد مبارکه، تحقق برنامه تولید فولادس��نگان در س��ال جاری را به 

همراه خواهد داشت.
ش��فیع زاده ب��ا بیان ای��ن که این رکوردها ب��ا تلاش تیمی و منس��جم همکاران و 
پیمانکاران ریلی و جاده ای ناحیه حمل ونقل و پش��تیبانی و تعامل مؤثر و مس��تمر با 
کلی��ه واحدهای درگیر در فراینده��ای برنامه ریزی تولید، خرید، حمل و تخلیه مواد 
اولیه محقق ش��ده است، از واحدهای یاد شده که نقش کلیدی در تحقق رکوردهای 

یاد شده داشته اند صمیمانه قدردانی کرد.

افزایش سرعت اجرای پروژه های توسعه فولاد هرمزگان
مهدی کاوه ای

ش��رکت فولاد هرمزگان بر اس��اس رصد دائمی 
بازار و نیاز مش��تریان، ضمن بررس��ی فرایندهای 
تولی��د، ب��ا انج��ام کار گروه��ی در واحده��ای 
بهره ب��رداری، تکنول��وژی و توس��عه، ف��روش و 
بازاریابی، در حال اجرای پروژه های توس��عه خود 

با قوت و سرعت هرجه بیشتر است.
عطاالله معروفخانی، مدیرعامل فولاد هرمزگان، 
در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومی ضمن اشاره 
به اهمیت اجرای طرح های توس��عه در بنگاه های 
اقتص��ادی به تش��ریح وضعی��ت و چگونگی روند 
پیشرفت این پروژه ها پرداخته است. ماحصل این 

گفت وگو را در ادامه می خوانید.
 قب��ل از اینکه ب��ه جزئیات پروژه های توس��عه 
ش��رکت بپردازیم، بفرمایید که اساس��ا نگاه فولاد 

هرمزگان به توسعه چگونه است؟
همان گون��ه ک��ه می دانی��م، مق��رر اس��ت که 
ظرفیت تولید فولاد کش��ور در افق س��ال ۱۴۰۴ 
ب��ه ۵۵ میلیون تن افزایش یاب��د و بنابر آمارهای 
اعلام ش��ده، ای��ن ظرفیت هم  اکن��ون ۴۷ میلیون 
تن اس��ت. با توجه به ظرفیت های بس��یار خوبی 
که در اس��تان زرخیز هرمزگان وجود دارد، سهم 
قابل توجه��ی از افزای��ش ظرفیت ای��ن صنعت در 
کنار آب ه��ای نیلگون خلیج ف��ارس هدف گذاری 
و جانمایی ش��ده اس��ت. ام��ا اینکه چ��را افزایش 
ظرفیت فولاد در کش��ور هدف گذاری ش��ده است 
در ج��ای خ��ود نکته حائز اهمیتی اس��ت. امروزه 
میزان مصرف س��رانه فولاد در کشورها به یکی از 
ملاک های توس��عه یافتگی آن ها مبدل شده است. 
با نگاهی به آمار تولید فولاد کش��ور چین به خوبی 
درمی یابیم که این کش��ور چگونه با افزایش تولید 
ای��ن فلز، امروز نه تنها در کش��ور خ��ود، بلکه در 
تمام��ی جه��ان به دس��تاوردهای بس��یار درخور 

توجهی رسیده است.
همان گونه ک��ه می دانیم، در قرآن کریم از آهن 
به عنوان عنصر الهی و ابزاری یاد شده که »دارای 
نیرویی شدید و س��ودهایی برای مردم« است. در 
واقع با افزایش ظرفیت تولید فولاد در هر کش��ور، 
در ب��الا و پایین دس��ت این کارخانه ه��ا به صورت 
زنجیره ای کامل، تحرک و رونق زائدالوصفی ایجاد 
می ش��ود، از افزایش توان و ظرفی��ت تولید فولاد 
گرفت��ه تا ایجاد فرصت های ش��غلی، افزایش توان 

فنی، رونق اقتصادی و تأمین معیشت مردم.
به طور مشخص اجرای طرح های توسعه در همه 
بنگاه های اقتصادی همانند به جریان افتادن خون 
تازه در ش��ریان ها و مویرگ های س��ازمان اس��ت. 
توسعه در شرکت های تولیدی باعث ایجاد تحرک 
مثب��ت و افزای��ش انگی��زه کارکنان می ش��ود، به 
ارتقای س��طح کیفی محصولات و بهبود فرایندها 
می انجام��د و ضم��ن افزای��ش ظرفی��ت تولید و 
اشتغال زایی در کشور، برای کارکنان و سهام داران 
ب��ه هم��راه م��ی آورد.  اقتص��ادی  ارزش اف��زوده 
ازاین رو ش��رکت فولاد هرمزگان به عنوان یکی از 
پیشرفته ترین ش��رکت های فولادی کشور، اجرای 
طرح های توس��عه را از اساس��ی ترین راهبردهای 
شرکت می داند و پروژه های متعددی را در دستور 

کار قرار داده است.
نظ�ر  � از  و  کدام ان�د  پروژه ه�ا  ای�ن 

پیشرفت چه شرایطی دارند؟
به طورکلی طرح توسعه افزایش ظرفیت به ۳.۲ 

میلیون تن در س��ال فولاد خام ازجمله مهم ترین 
طرح های ف��ولاد هرم��زگان برای دس��ت یابی به 
چش��م انداز تولید ۱۰ میلیون تن ف��ولاد خام در 

منطقه ویژه خلیج فارس است.
پروژه ه��ای توس��عه ش��رکت در س��ه بخ��ش 
آهن س��ازی، فولادسازی و زیرس��اخت ها خلاصه 
می شود. در بخش آهن س��ازی مدول سوم ۱.۷۲ 
میلیون تنی در فاز اج��را بوده و انتخاب پیمانکار 
ب��رای مدول چه��ارم ۱.۶ میلیون تنی در دس��ت 
اقدام است؛ در بخش فولادسازی انتخاب پیمانکار 
در ح��ال انجام اس��ت و در بخش زیرس��اخت ها، 
پروژه های متعددی تعریف ش��ده که برخی در فاز 
اجراس��ت و برخی دیگر در ف��از تکمیل مطالعات 
فنی و تهیه اس��ناد پیمان ب��رای انتخاب پیمانکار 

قرار دارند.
طرح مهم دیگر، توس��عه پایین دس��تی زنجیره 
ارزش ب��ا احداث واحد نورد گ��رم به ظرفیت ۱.۷ 
میلیون تن در س��ال ورق گرم اس��ت که تکمیل 
مطالع��ات فن��ی و تهیه اس��ناد پیم��ان آن برای 

انتخاب پیمانکار در حال انجام است.
مهم تری��ن پروژه ه��ای توس��عه ای ک��ه در فاز 
مطالعات فنی و تهیه اس��ناد پیمان هستند شامل 
افزایش ظرفیت واحد فولادس��ازی از ۱.۵ میلیون 
تن ب��ه ۳.۲ میلیون تن، اح��داث واحد نورد گرم 
ب��ه ظرفیت ۱.۷ میلیون تن، احداث مدول چهارم 
واحد آهن س��ازی ب��ه ظرفی��ت ۱.۶ میلیون تن، 
احداث واح��د تولید گازهای صنعتی ش��ماره ۳، 
احداث ایستگاه کاهش فش��ار گاز طبیعی شماره 
۳، توس��عه پس��ت اصلی برق ۲۳۰ ولت و ارتقای 
شبکه توزیع آن و همچنین توسعه زیرساخت های 

ریلی و ساختمانی است.
مهم ترین پروژه هایی که در فاز اجرا  �

هستند کدام اند؟
افزایش ظرفیت تولید کوره های فولادس��ازی از 
طریق نص��ب Sidewall Lance: ب��ا انجام این 
پروژه و نص��ب لنس های تزریق اکس��یژن، کربن 
و آهک در کوره های فولادس��ازی، نسبت مصرف 
ان��رژی الکتریک��ی مصرف��ی در کوره ه��ا کاهش 
می یابد و با انرژی ش��یمیایی جایگزین می شود. از 
مزایای این پروژه می توان به افزایش تولید، بهبود 

کیفی��ت ذوب، کاهش مصرف ان��رژی الکتریکی، 
کاهش مصرف نسوز و الکترود اشاره کرد. در حال 
حاض��ر فعالیت های مهندس��ی و تأمین تجهیزات 
تکمی��ل ش��ده و فعالیت ه��ای پیش راه ان��دازی و 
راه اندازی در حال انجام اس��ت. این پروژه ۹۸.۵۲ 

درصد پیشرفت دارد.
افزایش ظرفی��ت تولید کوره های فولادس��ازی 
از طری��ق تعوی��ض و ارتقای ترانس کوره ش��ماره 
۲ فولادس��ازی: در حال حاض��ر ترانس موجود در 
کوره، MVA ۱۲۰ با وزن ۱۳۴ تن بوده و س��ازه 
ات��اق ترانس دارای تحمل این وزن اس��ت. هدف 
از اج��رای این ط��رح مقاوم س��اختن اتاق ترانس 
و تعوی��ض با ترانس جدی��د MVA ۱۴۰ با وزن 
۱۶۰ تن است. با این ارتقا، ظرفیت تولید در واحد 
فولادسازی افزایش می یابد. فعالیت های مهندسی 
و تأمی��ن تکمیل ش��ده و راه اندازی گ��رم ترانس 
در ح��ال انجام اس��ت. این پ��روژه ۷۷.۷۴ درصد 
پیش��رفت دارد. احداث مدول س��وم آهن سازی با 
ظرفیت ۱.۷۲ میلیون تن آهن اسفنجی در سال: 
هدف توس��عه ظرفی��ت تولید واحد آهن س��ازی 
به منظور تأمین خوراک بخش��ی از آهن اسفنجی 
موردنیاز واحد فولادسازی در طرح توسعه ظرفیت 
آن واحد به ۳.۲ میلیون تن در سال است. عملیات 
خاک برداری و بتن ریزی فونداس��یون س��ازه های 
مختلف و نصب بخش��ی از اسکلت فلزی سازه ها و 
همچنین ساخت تجهیزات داخلی در کارگاه های 
س��اخت و خرید تجهیزات خارجی در حال انجام 

است. این پروژه ۷.۸۴ درصد پیشرفت دارد.
افزایش تعداد س��یلوهای آهن اس��فنجی: هدف 
افزای��ش ظرفی��ت ذخیره س��ازی آهن اس��فنجی 
ب��ا توجه ب��ه توس��عه ظرفیت واحد آهن س��ازی، 
اطمین��ان از وج��ود می��زان ذخی��ره کافی آهن 
اس��فنجی جهت واحد فولادسازی، آزادسازی فضا 
جهت اجرای طرح توس��عه، کاهش ضایعات آهن 
اسفنجی و کاهش آلایندگی زیست محیطی است. 
اجرای فونداسیون مخازن ذخیره سازی، سازه های 
ساختمانی و نوارنقاله ها و همچنین تأمین داخلی 
و خارجی تجهیزات در حال انجام است. این پروژه 

۱۴.۴۲ درصد پیشرفت دارد.
احداث واحد تولید گازهای صنعتی ش��ماره ۲: 

ب��رای تأمین نی��از به گازهای صنعت��ی واحدهای 
تولی��دی ت��ا ظرفی��ت ۲ میلیون تن ف��ولاد خام 
نیاز به احداث یک واح��د جدید گازهای صنعتی 
ب��ا ظرفیت تولید اکس��یژن به ظرفی��ت ۱۰ هزار 
h/Nm۳ اس��ت که با اجرای ای��ن پروژه، ظرفیت 
تولید گاز اکس��یژن از ۷ هزار ب��ه ۱۷ هزار نرمال 
مترمکعب در ساعت افزایش خواهد یافت. در حال 
حاضر تهیه و ارس��ال مدارک مهندس��ی و خرید 
تجهیزات داخلی و خارجی در حال انجام اس��ت. 
رفع معارضات زیرزمینی انجام  ش��ده و همچنین 
عملی��ات خاک ب��رداری، آرماتوربندی و بتن ریزی 
سازه های مختلف در دست اقدام است. این پروژه 

۱۱.۲۳ درصد پیشرفت کرده است.
اح��داث ایس��تگاه کاه��ش فش��ار گاز طبیعی 
ش��ماره ۲: فراه��م ک��ردن زیرس��اخت لازم برای 
توس��عه ظرفیت تولی��د، افزای��ش آماده به کاری و 
رفع محدودیت های ظرفیت ایس��تگاه گاز موجود 
از مزای��ای اج��رای ای��ن ط��رح اس��ت. در حال 
حاضر، بخش��ی از تجهیزات تأمین  شده و اجرای 
فونداس��یون و تأمین باقی مانده تجهیزات در حال 

انجام است. این پروژه ۲۸ درصد پیشرفت دارد.
اح��داث تصفیه خانه پس��اب های صنعتی: هدف 
پروژه ایجاد شبکه جمع آوری پساب های صنعتی، 
پمپ خانه ه��ای لازم و تصفیه خان��ه پس��اب های 
صنعت��ی به منظور تأمین بخش��ی از آب موردنیاز 
ط��رح توس��عه، بازچرخان��ی آب و رف��ع مغایرت 
زیس��ت محیطی ناشی از پساب های صنعتی است. 
در حال حاضر عمده فعالیت های س��یویل و نصب 
اس��تراکچر فلزی تصفیه خانه در حال اتمام است. 
تأمی��ن و اجرای پمپ خانه ها و ش��بکه جمع آوری 
پس��اب ها در ح��ال انجام اس��ت. همچنین تأمین 
خارج��ی تجهی��زات مکانیک��ی و ابزاردقیق پروژه 
انجام ش��ده و در محل س��ایت پروژه اس��ت. این 

پروژه ۴۸.۴۸ درصد پیشرفت دارد.
راه ان��دازی ترانس ه��ای MVA۱۹۰ و ارتقای 
اتوماس��یون در پس��ت اصلی برق: هدف در مدار 
ق��رار گرفتن دو ترانس��فورماتور جدید موجود در 
پست اصلی برق و همچنین به روزرسانی سیستم 
اتوماس��یون و مانیتورینگ پست اصلی برق است. 
اجرای این پروژه موجب پای��داری ظرفیت تولید 

و امکان توس��عه ظرفیت می شود. در حال حاضر 
فعالیت های مهندس��ی و استعلام خرید تجهیزات 
در ح��ال انج��ام اس��ت. ای��ن پ��روژه ۱.۱ درصد 

پیشرفت دارد.
نص��ب س��ولفورزدا برای دو مدول آهن س��ازی: 
وج��ود میزان زیاد گوگرد در گندله و گاز طبیعی، 
موجب تأثیر زیان بار گوگرد بر کاتالیست ها و افت 
راندمان در تبدیل به گاز احیاکننده می شود و در 
پ��ی آن کمیت و کیفیت محصول آهن اس��فنجی 
تولیدی کاهش می یابد. همچنین وجود س��ولفور 
زی��اد در آه��ن اس��فنجی منجر به اف��ت کیفیت 
محص��ول نهایی و در نتیجه ش��ارژ بیش��تر مواد 
اولیه به کوره های فولادس��ازی می شود. این پروژه 
به منظور کاه��ش اثرات گوگرد ب��الا در محصول 
خروجی از واحدهای آهن س��ازی و فولادس��ازی 
است. عمده عملیات بتن ریزی فونداسیون ها انجام 
شده، ساخت اسکلت فلزی و مخازن و حمل آن ها 
به سایت جهت نصب صورت گرفته و آماده سازی 
پایپین��گ و داکت های پروژه جهت نصب در حال 
انجام است. این پروژه در حال حاضر ۵۲.۵ درصد 

پیشرفت دارد.
پروژه های�ی ک�ه ب�ه مرحل�ه پایان�ی  �

رسیده اند، کدام اند؟
پروژه افزای��ش ظرفیت کوره های فولادس��ازی 
از طری��ق افزایش نرخ ش��ارژ مواد ب��ه کوره های 
فولادسازی و پروژه افزایش ظرفیت ذخیره سازی 
گازهای آرگ��ون، نیتروژن و هوای فش��رده پایان 
یافته ان��د و دو پ��روژه افزای��ش ظرفی��ت تولی��د 
کوره ه��ای ق��وس الکتریک��ی از طری��ق نص��ب 
Sidewall Lance و افزای��ش ظرفی��ت تولی��د 
کوره های فولادس��ازی از طریق تعویض و ارتقای 
ترانس کوره ش��ماره ۲ فولادس��ازی نیز در س��ال 

جاری راه اندازی خواهند شد.
ف��ولاد هرم��زگان در چه پروژه های��ی به صورت 

مشارکتی سرمایه گذاری کرده است؟
ع��لاوه ب��ر پروژه ه��ای درون س��ازمانی، فولاد 
هرم��زگان در چندین ط��رح و پروژه توس��عه ای 
نی��ز به ص��ورت مش��ارکتی س��رمایه گذاری کرده 
است. طرح نوس��ازی، ارتقای تصفیه خانه و انتقال 
پساب تصفیه شده شهر بندرعباس به صنایع غرب 
بندرعباس در ش��رکت تأمین و توسعه زیرساخت 
خلیج فارس یک��ی از این طرح هاس��ت. همچنین 
احداث واحد تولید آهک کلسینه در شرکت سنگ 
و فولاد هرمزگان که در س��ال ج��اری راه اندازی 
خواهد شد و پروژه بس��یار مهم احداث مگامدول 
آهن س��ازی به ظرفی��ت ۱.۷۲ میلی��ون تن آهن 
اس��فنجی در شرکت ستاره سیمین هرمز از دیگر 
پروژه های ش��رکت اس��ت که هم اکنون پیشرفت 

قابل ملاحظه ای دارد.
سخن آخر؟ �

ش��رکت فولاد هرم��زگان با توجه ب��ه موقعیت 
ویژه و بس��یار مناس��ب خ��ود در جنوب کش��ور 
و دسترس��ی به آب ه��ای آزاد، ش��رایط ممتازی 
ب��رای تولید و صادرات محص��ولات فولادی دارد. 
توانایی تولید محص��ولات کیفی، دانش کارکنان، 
تجهیزات پیشرفته و برنامه های توسعه کوتاه مدت 
و بلندمدت، موقعیت بس��یار خوب��ی را برای این 
ش��رکت فراهم خواه��د کرد؛ ازاین رو ب��ا توجه به 
برنامه های راهبردی صنعت فولاد کش��ور در افق 
۱۴۰۴ و همچنین وضعیت این صنعت در کشور، 
منطقه هرمزگان به زودی به قطب نخس��ت تولید 

فولاد کشور تبدیل خواهد شد.

 تعامل ذوب آهن اصفهان با شرکت های دانش بنیان  



ورود بخش خصوصی در اکتشاف نفت نقش مدیریت مصرف در پایداری شبکه برق 
محس��ن زنگنه سخنگوی کمیس��یون تلفیق لایحه برنامه 
هفتم توس��عه در حاشیه جلسه عصر یکشنبه )۸ مرداد ماه( 
کمیس��یون تلفیق برنامه هفتم توسعه گفت: رویکرد دولت 
و مجل��س در برنامه هفتم توس��عه درب��اره میادین نفتی و 
عملیات اکتش��اف و بهره برداری بر این اساس است که این 
موضوع از انحصار خارج ش��ده ت��ا بخش غیردولتی بتواند به 
این مس��یر ورود کند. وی تاکید کرد: از این رو کمیس��یون 
در برگش��ت به بند ب ماده ۱۵ لایحه برنامه هفتم توس��عه 
دولت را مکلف کرد تا فعالیت در زمینه توسعه میادین جدید 
به مانند اکتش��اف، بهره برداری را با سازوکارهای رقابتی به 
ش��رکت های بخش خصوصی و یا شرکت های تابعه وزارت 
نفت واگذار کند به نحوی که در پایان س��ال س��وم برنامه ۲ 
درص��د و در پایان برنام��ه هفتم ۵ درصد از ت��وان تولیدی 
کشور به شرکت های متقاضی غیر دولتی واگذار شود. زنگنه 
ادامه داد: همچنین برای اینکه برای فعالیت این ش��رکت ها 
جذابیتی جهت س��رمایه گذاری ایجاد کنی��م، این امکان را 

ایجاد کردیم که این ش��رکت ها بعد از دادن س��هم صندوق 
توس��عه، تمام منابع حاصل از صادرات تولیدات ش��ان را به 
عنوان سهم سرمایه گذاری خودشان بردارند تا سرمایه شان 

زودتر بازگردد.
س��خنگوی کمیس��یون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه 
تاکید کرد: همچنین کمیسیون مصوب کرد که شرکت های 
پتروشیمی و شرکت هایی که بزرگترین مصرف کننده نفت 
و گاز هس��تند، در واگذاری میادی��ن در اولویت قرار گیرند. 
کمیس��یون در ای��ن مصوبه به  دنبال این اس��ت که س��هم 
ش��رکت های داخل��ی را در رقاب��ت با ش��رکت های خارجی 

افزایش دهد.
زنگنه در ادامه با اشاره به بررسی ماده ۱۴ که مراعا مانده 
بود، ادامه داد: کمیس��یون در این بخش مصوب کرد که یک 
درص��د حاصل از ص��ادرات نفت و گاز و میعان��ات گازی به 
اس��تان ها که قبلا به نسبت سهم ارزش صادراتی تقسیم می 

شد، براساس ارزش تولیدات آن استان ها باشد.

هر س��اله ب��ا آغاز فصل گرم��ا باید منتظ��ر پیک مصرف 
ب��ود که در می��ان آن پیک کاری صنعت برق هر س��اله از 
۱۵ خ��رداد آغاز و تا ۱۵ ش��هریور ماه ادام��ه پیدا می کند 
و مدیری��ت مصرف برق نقش به س��زایی در ادامه دار بودن 
فعالی��ت صنای��ع دارد. اگرچ��ه وزارت نیرو طی س��ال های 
گذش��ته برنامه های مختلفی را برای بخش های کشاورزی و 
صنایع در نظر می گرفت اما از اواخر دولت روحانی طرح های 
تشویقی ویژه مش��ترکان خانگی آغاز شد و در دولت فعلی 

ادامه پیدا کرد.
پس از ش��روع به کار دولت جدید و ادامه راه دولت قبلی 
در این راس��تا اجرای طرح ۵=۱ ش��روع ش��د که در آن هر 
مش��ترک می توانس��ت با هر کیلووات ساعت صرفه جویی تا 
۵ براب��ر پ��اداش دریافت کن��د. این طرح باعث ش��د تا ۴۲ 
درصد مشترکان مش��مول پاداش صرفه جویی شده و قبض 
برق بیش از ۸ میلیون مش��ترک رایگان یا بستانکار شوند و 
بال��غ بر ۱,۳۵۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی برای این 

عده از مش��ترکان پرداخت یا در حس��اب آنان منظور شد. 
امسال اما با درک اینکه باید این طرح جذاب تر باشد، میزان 
مشوق ها را افزایش داد و این مبلغ را تا ۲,۰۰۰ تومان رساند 

تا باعث ترغیب مشترکان شود.
بر اس��اس آمار اعلام��ی وزارت نیرو اگر همه مش��ترکان 
درجه کولرهای گازی را روی ۲۴ درجه قرار دهند و از دور 
کند کولرهای آبی اس��تفاده کنند، به میزان ۴ هزار مگاوات 
از مصرف برق کش��ور کاسته می شود و البته نباید از خاطر 
دور داش��ت که برای تولید این میزان ب��رق باید حداقل ۵ 
نیروگاه به بزرگی نیروگاه هس��ته ای بوش��هر احداث ش��ود. 
در حال��ی که تنها با همان راهکار س��اده می ت��وان از هدر 
رفت این میزان ب��رق جلوگیری کرد. به طور کلی اگر همه 
مشترکان این راهکارها را رعایت کنند و در ساعت های گرم 
روز در مصرف برق مدیریت درس��تی داشته باشند، می توان 
 به راحتی و بدون مشکل برق صنایعی از تابستان گرم عبور 

کنیم.
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انرژی

مدعیان آرش
میدان گازی آرش از میدان های گازی اس��ت 
که در شمال آب های خلیج همیشگی فارس در 
حریم آبی استان بوش��هر قرار دارد که در سال 
۱۳۴۶ توس��ط یک ش��رکت ژاپنی کشف شد. 
ب��ا توجه به اینکه از نظ��ر حقوقی تفاوت هایی 
بین قوانی��ن بین الملل و قوانین حاکم بر آبهای 
س��احلی هر کشور متفاوت اس��ت لذا بر همین 
اساس اولویت با قوانین آب های سرزمینی است 
و همه کش��ورها موظف هستند نسبت به عبور 
و مرور بی خطر از مرزهای آبی، با سایر کشورها 
تعامل داش��ته باشند. براین اساس میدان نفتی 
و گازی آرش می��دان الدره در آبهای مرزی بین 
ایران و منطقه بی طرف بین کویت و عربس��تان 
واقع ش��ده که حدود ۴۰ درص��د از این میدان 
پرحج��م گازی در آبهای س��رزمین ایران قرار 
گرفته است. متاس��فانه با گذشت چندین دهه 
از کش��ف این میدان و اختلاف��ات موجود بین 
ایران و کش��ورهای مدعی ب��ا توجه به اینکه در 
قوانین آبی بین الملل س��هم هر کشور مشخص 
اس��ت اما هنوز مقامات جمهوری اسلامی ایران 
در وا پس گیری حق خود نسبت به این میدان 
گازی ارزشمند و پرحجم نتوانسته اند آنطور که 

شایسته است وارد عمل شوند.
از ای��ن رو چن��دی پیش وزیر نف��ت کویت، 
س��هم ایران را از این میدان گازی نادیده گرفته 
و مدعی س��هیم بودن عربس��تان در این میدان 
گازی شده که مصطفی نخعی عضو کمیسیون 
ان��رژی مجلس ش��ورای اس��لامی در این مورد 
گفت: میدان گازی آرش، میدان مشترک مابین 
ای��ران و کویت اس��ت که اخیرا عربس��تان نیز 
نس��بت به این میدان گازی ادعاهای داشته که 
حتما یک ادعای باطل و نادرست، خواهد بود. 

نماینده م��ردم نهبندان در مجلس ش��ورای 
اس��لامی اظهار کرد: بعد از کش��ف ۶۰ س��اله 
این میدان گازی، ایران طی بیس��ت سال اخیر 
فعالیت ه��ا خود را در این می��دان عظیم گازی 
ش��روع کرد ک��ه به دلایل گوناگون��ی در همان 

مراحل اولیه، کار رها شد. 
وی در ادامه افزود: همانگونه که ایران بخاطر 
حفظ مرزه��ا، امنیت و به خصوص حوزه انرژی 
خود اختلافاتی را با کش��ورهای دیگر داشت اما 
با مذاکره و دیپلماسی خارجی مشکلات، را حل 
ک��رد. لذا در خصوص مش��کلات پیش آمده در 
می��دان گازی آرش نیز می توان مش��کلات را با 

کشورهای مذکور به نتیجه مثبتی رساند.
نخعی تصریح کرد: برای حل مش��کل میدان 
گازی آرش باید مقدماتی را در مذاکرات رعایت 
کنیم مانند مش��خص کردن مرزهای آبی، سهم 
هر کش��ور در ای��ن میدان مش��ترک، تعیین و 
سپس بهره برداری و توس��عه را مورد مطالعه و 
تفکر قرار دهند تا با برنامه ریزی نحوه برداش��ت 

از این میدان گازی را به درستی انجام دهند.
نماینده مجلس ش��ورای اسلامی با طرح این 
س��وال که آیا نیاز اس��ت از هر کش��وری برای 
اس��تفاده این میدان گازی وارد عمل ش��ود یا 
از طری��ق س��رمایه گذار ای��ن روال ادام��ه پیدا 
کند؟، خاطر نش��ان کرد: در ح��ال مذاکرات و 
نشس��ت های پی در پی در حال برگزاری است 
اما با این وجود هنوز میزان سهم ایران و کویت 
مشخص نش��ده اس��ت. براین اس��اس تامرزها 
مش��خص نگردد و یا مذاک��رات و اختلافات به 
نتیجه نرس��د، بحث ک��ردن در خصوص میزان 
س��هم فایده نخواهد داش��ت و باید موضوع بعد 
از مشخص شدن مرزها مورد بررسی قرار گیرد. 
عضو کمیس��یون انرژی مجل��س عنوان کرد: 
در ش��مال خلیج ف��ارس  آرش  گازی  می��دان 
واقع ش��ده و اختلافات میان ای��ران و کویت از 
دهه ۱۹۶۰ تا به امروز ادامه داش��ته اس��ت اما 
درحال حاض��ر حف��اری و کش��ف گاز و نفت از 
طری��ق ای��ن میدان گازی توس��ط دو ش��رکت 
خارجی با واگذاری ایران و کویت انجام می شود.
براس��اس این گ��زارش چندی پیش س��عد 
البراک وزیر نفت کویت بدون مش��خص شدن 
مرز با ایران، حفاری و استخراج از این میدان را 
آغاز کرد ک��ه این اقدام، تعرض به حقوق مردم 
ایران اس��ت هرچند البراک اعلام کرده اس��ت 
که کویت و عربس��تان حق انحصاری در میدان 
گازی آرش و ی��ا میدان ال��دوره در خلیج فارس 
را دارند و از ایران خواس��ته تا ادعای خود را به 
اثبات برساند اما هنوز دولت جمهوری اسلامی 
ایران اقدام موثر و س��ازنده ای نداشته لذا شاید 
اینطور می توان گفت که خلیج همیش��ه فارس 
و همه چاه های نفتی و گازی اش جزئی از ایران 
بوده و وزیر نفت کویت باید بداند که همانگونه 
که خودش��ان اعلام کرده اند که ایران نسبت به 
میدان گازی ال��دوره در خلیج فارس اس��نادی 
رامش��خص کند؛ باید گفت ن��ام خلیج فارس و 
جایگاه این میدان در این خلیج، خود س��ندی 
است برای حقوق ایرانیان در این میدان گازی.

موج انرژی

به گزارش روزگار معدن به نقل از وزارت نیرو، یحیی بخش��علی زاده قیاس��ی مدیر 
دفتر مدیریت مصرف ش��رکت توزیع نیروی برق استان تهران با اعلام این خبر گفت: 
در هفته نخست مردادماه میانگین بیشینه دمای استان تهران به ۳۹ درجه سانتیگراد 
رس��ید و با توجه به ش��دت گرمای هوا و احس��اس نیاز بیشتر به اس��تفاده از وسایل 
سرمایش��ی، رعایت الگوی مصرف از سوی مشترکان برای جلوگیری از خاموشی های 
ناخواسته نمود بیشتری یافت. بخشعلی زاده قیاسی افزود: در سال های اخیر در قالب 
طرح های مدیریت پاسخگویی بار سهمیه ای برای هریک از بخش های مصرف درنظر 

گرفته شده تا بتوانیم از دوره اوج مصرف برق در تابستان با موفقیت گذر کنیم.
وی پیک بار به وقوع پیوس��ته در ش��رکت توزیع نیروی برق اس��تان تهران در روز 
یکش��نبه یکم مردادماه س��ال جاری را ۳۲۲۹ مگاوات و نیاز مصرف مش��ترکان این 

ش��رکت در این روز را ۳۵۴۱ مگاوات اعلام و تصریح کرد: مش��ترکان شهرس��تانهای 
استان تهران، ۳۱۲ مگاوات، مصرف برق خود را در این روز مدیریت کردند.

وی گفت: عملکرد تعرفه های مختلف مصرف در ش��رکت توزیع نیروی برق استان 
تهران به صورت هفتگی آنالیز می شود و در روزی که شاهد بیشترین مدیریت مصرف 
انرژی از س��وی مشترکان باشیم، آن روز به عنوان شاخص در یک هفته درنظرگرفته 
می ش��ود. مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق استان تهران در ادامه 
به تش��ریح میانگین مدیریت مصرف برق در بخش های مختلف در روز یکم مردادماه 
)به عنوان ش��اخص هفته نخس��ت( پرداخت و گفت: بخش صنعتی با ۱۹۷ مگاوات، 
بخ��ش کش��اورزی با ۴۸ مگاوات، بخ��ش تجاری با ۲۲ مگاوات و بخ��ش اداری با ۹ 

مگاوات مدیریت مصرف، هفته نخست مردادماه را پشت سر گذاشتند.

قیاسی در ادامه میزان همکاری تعرفه های مختلف مصرف به غیر از بخش اداری را 
قابل قبول توصیف کرد و افزود: س��قف تعیین شده برای ادارات در طرح پاسخگویی 
۲۷ ت��ا ۳۰ مگاوات اس��ت که متأس��فانه مؤسس��ات دولتی و دس��تگاه های اجرایی 

شهرستان های تهران در این بخش همکاری مناسبی با صنعت برق ندارند.
مدی��ر دفت��ر مدیریت مصرف ش��رکت توزیع نیروی برق اس��تان ته��ران در ادامه 
بکارگیری مولدهای برق اضطراری از سوی مشترکان تعرفه های مختلف برای کمک 
به پیک سایی را در روز نخست مردادماه مطلوب ارزیابی کرد و گفت: در روز یکشنبه 
یکم مردادماه، مولدهای اس��تان با ۳۲ مگاوات تولید برق ما را در تأمین برق پایدار و 
مس��تمر یاری کردند و درصدد هستیم که این مقدار افزایش یابد و سایر مشترکانی 

که دارای مولد برق اضطراری هستند، مولدهایشان را به مدار بیاورند.

احتمال جیره بندی آب برای پایتخت نشینان
امیر ساجدی

نقطه هش��دار مصرف آب ب��رای تهرانی ها ادامه 
مذاکرات آبی ایران و افغانستان، تزریق روزانه ۳۱۱ 
میلی��ون مترمکعب گاز ب��ه نیروگاه ها از مهمترین 

اخبار آب و انرژی در هفته جاری بودند.
نقطه هشدار مصرف آب برای تهرانی ها / احتمال 
جیره بندی آب بالا رفت، ادامه مذاکرات آبی ایران 
و افغانس��تان، جایگزینی۴میلی��ون و ۱۰۰ ه��زار 
بخاری ب��ا راندمان بالا در طرح ۵ س��اله و تزریق 
روزانه ۳۱۱ میلیون مترمکعب گاز به نیروگاه ها از 
مهمترین اخبار آب و انرژی در هفته جاری بودند.

مذاکرات آبی ایران و افغانستان ادامه دارد
علی اکبر محرابیان وزیر نیرو گفت: آب هیرمند 
بر اس��اس یک معاه��ده بین المللی بی��ن ایران و 
افغانس��تان ب��وده و جز حقوق مس��لم و غیر قابل 
تغییر کش��ور اس��ت و این معاه��ده را نمی توانند 
نادیده بگیرند، مسئولین افغان هم ما را به رسمیت 
ش��ناخته اند، دفاع کرده اند و اذعان کرده اند که 
ما چنین چیزی را به رس��میت می شناسیم و این 
حقوق را حتماً ادا می کنیم. البته بهانه هایی مانند 
خشکس��الی می آورند که چنین مس��ائلی در این 
معاهده در نظر گرفته و تمام ش��رایط پیش بینی 
ش��ده اس��ت و ما تا زمان دریاف��ت آب پیگیر این 
موضوع خواهیم بود و در دستور کار دولت و وزارت 
خارج��ه قرار دارد. وزارت نیرو ه��م از بابت تأمین 
آب برای همه مناطق مطالبه گر است و امیدواریم 

طرف افغان هم این معاهده را ادا کند.
آمادگی مخازن ذخیره س�ازی منطقه  �

جاسک برای بارگیری و ارسال نفت خام
ابوذر ش��ریفی، مدیرعامل ش��رکت مهندسی و 
توس��عه نفت طی بازدید از مخازن ذخیره س��ازی 
نفت خام جاسک گفت: به همت همکارانم در طرح 
ملی گوره - جاس��ک، هم اکنون با اجرای سیستم 
آتش نش��انی و نیروگاه مربوطه، ۲ میلیون بشکه از 

این مخازن آماده بهره برداری است.
وی ب��ا بیان اینکه این مخ��ازن به روش قرارداد 
س��اخت، بهره ب��رداری و واگ��ذاری )BOT( و با 
سرمایه گذاری گروه امید احداث شده است، افزود: 
در منطقه جاس��ک و در مرحل��ه پایانی خط لوله 
گوره به جاسک، مخازن ذخیره سازی به میزان ۱۰ 
میلیون بشکه طراحی شده و در حال اجرا است و 
با بهره ب��رداری از این مخازن امکان انتقال نفت از 
مخازن به سمت گوی های ش��ناور )SPM( برای 

بارگیری فراهم می شود.
میدان نفتی رس�الت در مسیر افزایش  �

تولید
پویا معارفی، مجری طرح توسعه میدان رسالت 
گفت: عملیات برپاس��ازی )Roll up( ردیف های 
شماره یک و دو پایه سکوی سرچاهی ۱۲۰۰ تنی 
WHP۱ طرح توس��عه و نگهداش��ت میدان نفتی 
رسالت، صبح روز یکشنبه یکم مرداد در خرمشهر 
با موفقیت انجام شد. وی افزود: با حمل و نصب این 

سکو در اواخر پاییز سال جاری، امکان آغاز حفاری 
دو حلقه چاه با ظرفیت تولید نفت ۳۵۰۰ بشکه در 
روز فراهم خواهد شد. وی افزود: فاز نخست طرح 
توسعه و نگهداش��ت میدان نفتی رسالت با هدف 
افزای��ش تولید ۱۱ هزار بش��که در روز به واس��طه 
انج��ام عملیات حف��اری، تعمیرات، مقاوم س��ازی 
س��ازه و بروز رسانی تأسیسات موجود و نصب یک 
سکوی سرچاهی تعریف شده که هم اکنون در هر 

دو بخش سطح الارض و تحت الارض فعال است.
عرض�ه ۱۰۰ میلیون کیلووات س�اعت  �

برق تجدیدپذیر در تابلوی سبز
محمود کمانی، در خصوص روند فعالیت تابلوی 
برق س��بز در بورس اظهار کرد: از ابتدای گشایش 
نماد تابلوی برق س��بز در بورس انرژی طی مدت 
بیش از ۴۰ روز معاملاتی به میزان یکصد میلیون 
کیلووات س��اعت برق تجدیدپذی��ر در تابلوی برق 
س��بز بورس ان��رژی به صورت تجمیع��ی با ارزش 
معاملات��ی بیش از ۲,۶۰۰ میلی��ارد ریال هم زمان 
با آغاز دوره سوم معاملات برق تجدیدپذیر مبادله 

شده است.
وی افزود: با استقبال بالای صاحبان نیروگاه های 
تجدیدپذی��ر و نی��ز متقاضیان س��رمایه گذاری در 
ح��وزه تجدیدپذیر تاکنون مج��وز ورود به بورس 
ب��رای بیش از ۵۶ واحد نیروگاهی توس��ط س��اتبا 
صادر شده اس��ت. همچنین سرمایه گذاران جدید 
نیروگاهی در نیروگاه های خورش��یدی نس��بت به 
اخذ پروان��ه احداث قراردادهای عرضه برق س��بز 

اقدام کرده اند.
۹ میلیون قبض مش�مول پاداش صرفه  �

جویی شد
حمیدرض��ا پیرپیران، مع��اون هماهنگی توزیع 
شرکت توانیر گفت: در روز جاری اوج مصرف برق 

به عدد بالای ۷۲ هزار مگاوات رس��ید که نس��بت 
به روز گذشته حدود ۵۰۰ مگاوات افزایش داشت 
و فردا هوای نس��بتاً گرم تری برای مناطق مختلف 
کشور پیش بینی شده که به طور طبیعی عدد اوج 

مصرف برق از امروز بالاتر خواهد بود.
پیرپی��ران ادامه داد: تاکنون بیش از ۲۵ میلیون 
قبض صادر ش��ده که این تعداد بیش از ۹ میلیون 
قبض مشمول پاداش صرفه جویی شد، یعنی حدود 
۳۵ درص��د از مش��ترکان از پ��اداش صرفه جویی 

بهره مند شدند.
ه�زار  �  ۱۰۰ و  جایگزینی۴میلی�ون 

بخاری با راندمان بالا در طرح ۵ ساله
ش��هرام اس��دپور، مدیرعامل ش��رکت بازرگانی 
گاز گفت: ب��رای اجرای ط��رح جایگزینی بخاری 
با راندم��ان پایین ب��ا بخاری های راندم��ان بالا با 
رده ان��رژی AوB تولی��د داخلی س��رمایه گذاران 
را شناس��ایی کند. هدف اصل��ی این طرح کاهش 
مصرف طبیعی و کاهش اتلاف است که با استفاده 
از تکنولوژی جدید میس��ر می ش��ود که این صرفه 
جویی به نفع مردم و ش��رکت ملی گاز است یکی 
تأثیر قیمتی برای مش��ترکان و حفظ سرمایه ملی 

برای شرکت ملی گاز را به دنبال دارد.
وی اضافه کرد: سرمایه گذاران باید تولید کننده 
بخاری های گاز سوز با راندمان AوB تولید کند که 
دارای برچسب اس��تاندارد ملی باشند. ضمن آنکه 
برای ۶ ماه اول طرح پیش بینی ش��ده در صورتی 
که بخاری مش��کل داشت دوباره تعویض شود و ۲ 
س��ال نیز خدمات گارانتی و همچنین به مدت ۱۰ 
س��ال خدمات پس از فروش ارائه دهند در نتیجه 
میزان گاز صرفه جویی ش��ده گواهی می شود و به 
سرمایه گذاران تعلق می گیرد. این طرح با هدف ۵ 
س��اله برای ۴میلیون و ۱۰۰ ه��زار بخاری در نظر 

گرفته شده اس��ت. در این طرح سرمایه گذار باید 
بتوانن��د ۱۵ هزار بخاری راندم��ان پایین را در ماه 
تعویض و بخاری راندمان بالا را نصب و راه اندازی 

کند.
فشار ۳۲ هزار مگاواتی مصرف کولرها  �

بر شبکه برق کشور
مصطفی رجبی مشهدی سخنگوی برق کشور با 
اش��اره به افزایش تقاضای مصرف برق در روزهای 
اخیر گفت: ما روز گذش��ته شاهد اوج مصرف ۷۲ 
ه��زار و ۲۶۰ مگاوات بودیم ک��ه فاصله چندانی با 
حد نصابی که در دو هفته گذش��ته در شبکه برق 
ایران پشت سر گذاشتیم، نداریم، و حتی در ساعت 
۲۳.۵۰ روز یکش��نبه اول مرداد میزان مصرف برق 

۵۰۰ مگاوات از روز گذشته بیشتر بوده است.
وی یادآور ش��د: در حال حاضر تقریباً نسبت به 
بار پای��ه که حدود ۴۰ هزار مگاوات اس��ت، بیش 
از ۳۲ هزار مگاوات اثر بارهای س��رمایش هس��ت. 
کولرهایی که در کشور در حال کار هستند، تقریباً 
۲۰ میلی��ون کولر آبی و ۱۰ میلی��ون کولر گازی 
هس��ت. اگر ۱۰ درص��د فقط کاه��ش مصرف در 
این بخش باش��د می توانیم با شبکه پایدار و امکان 

تأمین برق برای همه هموطنان فعالیت کنیم.
هوش مصنوعی در خدمت مشترکان  �

برق پایتخت نشین
مس��عود عزی��زی مع��اون ف��روش و خدم��ات 
مش��ترکان این ش��رکت ب��ا تاکید بر ل��زوم گذر 
از ش��یوه های قدیم��ی ارائ��ه خدمات و اس��تفاده 
از دان��ش روز ب��ا هدف ایجاد تح��ولات مثبت در 
خدمت رس��انی ب��ه ش��هروندان از برنامه ریزی به 
منظور استفاده گس��ترده از فناوری های نوین در 
مجموعه توزی��ع برق پایتخت خبر داد و گفت: به 
دنبال اجرای طرح تخصیص پاداش به مش��ترکان 

خانگی که توانس��ته اند مصرف برق خود را نسبت 
به سال گذشته کاهش دهند، این شرکت استفاده 
از هوش مصنوعی با هدف شناسایی رفتار مصرفی 
مش��ترکان و ارائه بازخوردهای اختصاصی به آنان 
را در دستور کار خود قرار داده است. وی افزود: در 
این فرآیند داده های مربوط به مش��ترکان تحلیل 
و در گروه های تعریف ش��ده بر اساس مولفه هایی 
همچون میزان مصرف، دس��ته بندی و بر اس��اس 
این گروه بندی، داده های مورد نیاز مش��ترکان در 

اختیار آنان قرار خواهد گرفت.
در  � کش�ور  ب�رق  از  درص�د   ۵۴

تولی�د  ترکیب�ی  س�یکل  نیروگاه ه�ای 
می شود

ناصر اس��کندری، معاون راهبری تولید شرکت 
مادرتخصص��ی ب��رق حرارتی با اش��اره ب��ه اینکه 
بی��ش از ۸۱ درصد ظرفیت نیروگاهی کش��ور در 
اختیار واحدهای تولید برق حرارتی اس��ت، افزود: 
نیروگاه ه��ای حرارتی ط��ی چهار ماهه نخس��ت 
امسال توانس��ته اند با تولید بیش از ۱۲۲ میلیون 
مگاوات س��اعت انرژی نقش مهمی در تأمین برق 
پایدار و مطمئن برای مش��ترکان سراس��ر کشور 

داشته باشند.
وی ادامه داد: از این میزان تولید ۵۴ درصد آن 
مربوط به واحدهای سیکل ترکیبی است که میزان 
تولید انرژی آن ها با افزایش پنج درصدی نس��بت 
به مدت مشابه سال گذشته به ۶۶ میلیون مگاوات 

ساعت رسیده است.
معاون راهبری تولید ش��رکت م��ادر تخصصی 
ب��رق حرارتی اضافه ک��رد: همچنین در این میان 
س��هم واحدهای گازی در تولی��د برق چهار ماهه 
نخست امسال ۲۵ میلیون مگاوات ساعت و سهم 
واحدهای بخاری نیز ۲۸ میلیون مگاوات س��اعت 

بوده است.
نقطه هشدار مصرف آب برای تهرانی ها 

آبفای تهران در اطلاعیه ای اعلام کردک مصرف 
روزانه آب ش��هر تهران در حدنصابی بی س��ابقه از 
مرز س��ه میلیارد و ۸۰۰ میلیون لیتر در شبانه روز 
عبور ک��رد که این روند مص��رف، می تواند تأمین 
پایدار آب شرب ش��هر تهران را با مخاطره مواجه 

کند.
طی روزهای اخیر و با حاکم شدن جبهه هوای 
گ��رم می��زان مصرف آب به ش��کل چش��مگیری 
افزای��ش یافته، ب��ه گونه ای که در هفته گذش��ته 
میزان مصرف لحظه ای آب در تهران رقم بی سابقه 
۵۷ ه��زار لیتر در ثانی��ه را تجربه کرده و در طول 
تاریخ محاس��به میزان مصرف آب این کلان ش��هر 

مشابه آن ثبت نشده است.
این ش��رایط در حالی اس��ت که ذخایر سدهای 
تأمین کننده آب تهران نس��بت به س��ال گذشته 
۳۰ میلیون مترمکعب کاهش دارد و تأمین پایدار 
آب تهران تا پایان س��ال آبی )ابتدای پاییز( و آغاز 
بارش ها، دغدغه نگران کننده ای اس��ت که صرفاً با 
مشارکت شهروندان و کاهش حداقل ۱۰ درصدی 

میزان مصارف می توان از آن عبور کرد.

www.rozegaremadan.ir

شهریار بیشترین کاهش مصرف برق را ثبت کرد 
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خشک شده، پرنوسان و خسته کننده پیش بینی ۳ کارشناس 
از آینده بورس: 

چرا میم کوین ها محبوبیت زیادی در بین معامله گران 
دارند؟

نتایج مطالعه جدیدی که در ماه می 2۰2۳ و توس��ط پلتفرم chainplay.gg انجام شد، آمار 
و اطلاعات جالبی را در مورد علاقه معامله گران و سرمایه گذاران به میم کوین ها ارائه می دهد.

ب��ر اس��اس نتایج این مطالع��ه، بین س��رمایه گذارانی که می��م کوین ها را خری��داری کرده اند 
)6۳/۹ درصد( و کس��انی که از آنه��ا اجتناب می کنند )۳6/۱ درصد(، اخت��لاف نظر وجود دارد. 
از بین س��رمایه گذارانی ک��ه میم کوین ها را خریداری می کنند، اکثری��ت )6۹ درصد( این کار را 
برای س��رگرمی انج��ام می دهند. با این ح��ال، ۷۹ درصد از آنها، این رمزارزه��ا را به عنوان یک 
س��رمایه گذاری بلندمدت با پتانسیل سوددهی تلقی می کنند. در مقابل، ۷۰ درصد فکر می کنند 

که بیشتر میم کوین ها تقلبی هستند.
از طرف��ی، ۷۳ درصد، س��رمایه گذاری در میم کوین ها را با قم��ار صرف برابر می دانند. به گفته 
تقریباً 6۴ درصد از پاسخ دهندگان این مطالعه، نگرانی اصلی در مورد میم کوین ها، کلاهبرداری 

و راگ پول است.
بیش از نیمی )۵۵/۱۳ درصد( نیز نس��بت به آینده این دارایی ها ابراز تردید کردند. نتایج این 
مطالعه نش��ان داد که ۹2 درصد از کس��انی که میم کوین می خرند، کمتر از 2۵ درصد از س��بد 

ارزهای دیجیتال خود را به این نوع دارایی ها اختصاص می دهند.
علاوه بر این، ۵۱ درصد از آنها، کمتر از یک ساعت قبل از سرمایه گذاری به تحقیق می پردازند 
که در درجه اول بر محبوبیت میم ها، فعالیت در رس��انه های اجتماعی و مشارکت جامعه، تمرکز 
می کنند. در این مطالعه، از هر پنج س��رمایه گذار که در س��طح جهانی مورد بررسی قرار گرفتند، 

یک نفر گفت که به دلیل استفاده از میم کوین ها، با ارزهای دیجیتال آشنا شده است.
از بی��ن کس��انی که میم کوین ها را خری��داری می کنند نیز، ۳2 درصد کمتر از یک س��ال در 
بازار تجربه داش��تند. این امر نش��ان می دهد که هیاهو و تبلیغات در مورد میم کوین ها، می تواند 
تازه واردان را به بازار جذب کند. وقتی در مورد محرک های بالقوه رشد میم کوین ها نیز پرسیده 

شد، شرکت کنندگان به تأیید افراد مشهور و مشارکت با برندهای بزرگ، اشاره کردند.

اپل نیز به جرگه مخالفان رمزارزها پیوسته است؟
دو ت��ن از نماین��دگان در مجلس آمریکا، به نام های گاس بیلیراکیس و یان شاکوفس��کی، ابراز 
نگرانی کرده اند که سیاس��ت های اپ اس��تور اپل ممکن اس��ت مانع رشد بخش ارزهای دیجیتال 

شود.
در نامه ای خطاب به مدیر عامل اپل، تیم کوک، این نمایندگان هشدار دادند که دستورالعمل های 
فعلی این ش��رکت می تواند به طور بالقوه رهبری ایالات متحده را در فناوری های نوظهور، مانند 
 ،)DLT( و سایر اشکال فناوری دفترکل توزیع شده )NFT( بلاکچین، توکن های غیرقابل تعویض
تضعی��ف کند. این نمایندگان به طور خاص به کمیس��یون ۳۰ درصدی اپل در هزینه های گس 
مرتبط با تراکنش های NFT اشاره می کنند که باعث نارضایتی شرکت هایی مانند کوین بیس و 

اکسی اینفینیتی شده است.
طبق گزارش ها، به دلیل سیاست های اپل، کوین بیس در سال گذشته نقل و انتقالات NFT را 
برای کاربران کیف پول iOS خود به حالت تعلیق درآورد. از سوی دیگر، اکسی اینفینیتی مجبور 
ش��د قابلیت های NFT را در نس��خه iOS خود کاهش دهد تا با دستورالعمل های اپل هماهنگ 

شود و به این ترتیب، تجربه بازی را برای کاربران iOS خود محدود کرد.
نمایندگان مش��کوک هستند که اپل از سیاس��ت های خود برای به دست آوردن مزیت رقابتی 
ناعادلانه استفاده می کند. به همین دلیل، آنها به دنبال شفاف سازی در مورد مکانیسم های بررسی 
برنامه های این شرکت هستند. با وجود گنجاندن برخی از برنامه های وب ۳ در اپ استور، منتقدان 
همچنان نگران تاثیر اپل بر صنعت ارزهای دیجیتال هس��تند. اپل تا ۱۴ آگوست فرصت دارد به 

سوالات قانونگذاران پاسخ دهد.

دارندگان کاردانو، منتظر رشد 2400 درصدی قیمت 
ADA باشند

 ،Crypto Capital Venture و بنیان گذار )ADA( دن گامباردلو، از علاقه مندان به کاردانو
پیش بینی می کند که در چرخه صعودی بعدی، حداقل بالاترین قیمت برای کاردانو ۷.8۰ دلار 
خواهد بود. او معتقد اس��ت که با شکس��ت بانک ها و سیستم های مالی، تمایل سرمایه گذاران به 
س��مت ارزهای دیجیتال تغییر می کن��د و بازار واقعی ارزهای دیجیتال تا یک س��ال دیگر آغاز 

خواهد شد.
از قیم��ت فعل��ی، کاردانو باید تقریباً 2۴۰۰ درصد افزایش داش��ته باش��د تا ب��ه هدف ۷.8۰ 
دلاری ک��ه دن گمباردل��و پیش بینی کرده اس��ت، برس��د. این پیش بینی ممکن اس��ت به نظر 
بس��یار بلندپروازانه بیاید؛ اما باید در نظر داش��ت که بازار ارزهای دیجیتال همیش��ه می تواند با 

موفقیت های غیرمنتظره ای مواجه شود.
یک حس��اب توییتر متمرکز بر جامع��ه کاردانو به نام ADA Whale نیز معتقد اس��ت که 
قیمت کاردانو افزایش پیدا خواهد کرد، البته نه لزوماً در سال 2۰2۳. در زمان نگارش این خبر، 
 Input کاردانو با قیمت ۰.۳۰ دلار در حال معامله شدن است. در گزارش هفتگی خود، شرکت
Output Global )IOG(، توس��عه دهنده بلاکچین کاردانو، به پیش��رفت های حاصل ش��ده 
 8.۱.2.v توس��ط این بلاکچین در نسخه های جدید اشاره کرده اس��ت. در هفته گذشته، نسخه
از نود کاردانو که به روزرس��انی هایی را به مفسر پلوتوس )Plutus( ارائه می دهد، راه اندازی شد. 
همچنین نسخه تست نت از پروتکل میتریل )Mithril( نیز راه اندازی شده که گامی مهم و رو 

به جلو برای شبکه کاردانو محسوب می شود.
طبق گزارش ها، تیم میتریل در حال نظارت بر ش��بکه اس��ت و پیش بینی می کند که در دوره 

بعدی کاردانو، شروع به ایجاد گواهی نامه ها خواهد کرد.

آیا ورلد کوین ناجی بازار توکن های هوش مصنوعی 
خواهد شد؟

نتای��ج گزارش تحقیقاتی ش��رکت Kaiko نش��ان می دهد که توکن های پیش��رو در بخش 
رمزارزهای مبتنی بر فناوری هوش مصنوعی، در نیمه دوم سال 2۰2۳ شتاب خود را از دست 

داده اند.
راه ان��دازی چ��ت ب��ات ChatGPT در نوامب��ر 2۰22 در ابتدا منجر ب��ه افزایش محبوبیت 
توکن ه��ای هوش مصنوعی ش��د و تا م��اه فوریه، توکن ه��ای گراف )GRT(، س��ینگولاریتی 
نت )AGIX( و رندر )RNDR(، س��ودهای س��ه رقمی را به دس��ت آوردند. اما از آن زمان، 
 حجم تراکنش های این توکن ها کاهش یافته که نش��ان دهنده کاهش علاقه س��رمایه گذاران

 است.
با این حال، همان طور که در خبرهای قبلی رمزارز نیوز هم گزارش ش��د، اخیراً، سام آلتمن، 
بنیان گ��ذار ChatGPT، ی��ک پروژه رمزارزی مبتن��ی بر هوش مصنوعی به ن��ام ورلد کوین 
)WLD(، را با هدف ایجاد یک ش��بکه هویتی و مالی فراگی��ر جهانی راه اندازی کرد. علی رغم 
هیاهوی رس��انه ها، داده های اولیه آنچین نش��ان می دهد که ورلد کوین نتوانس��ته است علاقه 
ai-tokens-losing-.س��رمایه گذاران را ب��ه بخش رمزارزهای ه��وش مصنوعی جلب کن��د

momentum-worldcoin-reignite-نم��ودار ب��الا از Santiment نش��ان می دهد که 
حجم معاملات ورلد کوین از زمان راه اندازی آن در 2۴ جولای کاهش شدیدی داشته است. از 
2۷ جولای، حجم تراکنش های این ارز با ۴۰ درصد کاهش از ۱2.۳۴ میلیون به 8.8۳ میلیون 

رسیده است.
حجم تراکنش های ورلد کوین از زمان راه اندازی کاهش یافته است، اگرچه قیمت آن بالاتر از 
سطح حمایت 2 دلار ثابت مانده است، اما هنوز هیچ نشانه ای از رشد احتمالی سه رقمی وجود 
ندارد. در نتیجه، هنوز خیلی زود است که بگوییم آیا ورلد کوین می تواند علاقه سرمایه گذاران 
کریپتو به بخش هوش مصنوعی را احیا کند یا خیر. در واقع، احساسات منفی رسانه ای پیرامون 
اسکن عنبیه و مدیریت داده های شخصی، بر سرفصل ها غالب است و به طور بالقوه بر احساسات 
س��رمایه گذاران تأثیر می گذارد. روندهای فعلی نشان می دهند که این بخش )توکن های هوش 

مصنوعی( ممکن است در کوتاه مدت با چالش هایی مواجه شود.

پوری�ا نوری: آش��فتگی بازار س��هام و ناامیدی 
سهامداران از آینده کوتاه مدت و اقدامات دولت و 
کاهش دلار و عرضه اوراق دولتی و شایعات متعدد 
و... در حالی ش��رایط بورس را حس��ابی دگرگون 
کرده که س��ه کارش��ناس درباره گذش��ته، حال و 
آینده بازار نکاتی را به دنیای اقتصاد اعلام کردند.

احتمال تداوم روند اصلاحی شاخص  �
در چند روز آینده

ایمان صادقی: بازار س��رمایه روزهای سخت و پر 
التهابی را س��پری می کند و از ۱6 اردیبهش��ت با 
روند صعودی چند ماهه وداع تلخی داش��ت. قله 2  
میلیون و ۵۳۵  هزار  واحدی آخرین مرزی بود که 
شاخص توانست در واپسین دقایق ۱6 اردیبهشت 
فت��ح کند و یک روز بعد از آن ریزش آغاز ش��د و 
ش��اخص  تا روز گذش��ته حدود 8. 28  درصد افت 

کرد.
اما ب��ا وجود کاهش ح��دود ۳۰ درصدی نماگر 
اصلی اغلب سهام بازار با ریزش حدود ۴۰  درصدی 
نرخ مواجه شده اند و ارزش معاملات روزهای اخیر 
نی��ز چندان چنگی ب��ه دل نمی زند. س��قوط آزاد 
نماگرهای بازار س��هام ناش��ی از تزری��ق زنجیروار 
اخبار منفی در دل معامله گران اس��ت. به طوری که 
افزایش بی اعتمادی، ریش��ه درخت تنومند بازار را 

خشکانده است.
انتشار اخبار منفی در مورد شرکت های خودرویی 
و ماجرای پرحاشیه تغییر نرخ خوراک شرکت های 
پتروشیمی بر بی اعتمادی س��رمایه گذاران افزوده 
اس��ت. با این  وجود بازار باید به نقطه ای برسد که 
فروشنده ای تمایل به  فروش سهام نداشته باشد. از 
این رو پیش بینی می شود روند اصلاحی بازار چند 
روزی ادامه دار باش��د و ب��ازار همچنان در روزهای 

آینده نوسانی باشد.

اث�ر ترس و ناامیدی در حال ناخوش  �
این روزها

پیام الیاس کردی: هفته های گذش��ته بازارهای 
مالی در ورطه رکود عجیبی فرو رفتند. بازار سرمایه 
نیز هفته ها اس��ت مقص��د و غایت نهایی نقدینگی 
تاثیر گذار نیس��ت. حال ناخوش این روزهای تابلو 
ناش��ی از انتش��ار رایحه ترس و ناامیدی در فضای 
ناخوشایند بازار است. به طوری که دیروز نیز انتشار 
اخب��اری مبنی ب��ر توقف فعالیت ب��ورس کالا، روح 

امی��دوار باقی مانده در دل س��رمایه گذاران را برای 
چندمین  بار آزرده ساخت.

تنها نکته مثبت روز گذش��ته بازار افزایش هزار 
میلی��ارد تومان��ی ارزش معام��لات ب��ود. از این رو 
پیش بینی می ش��ود تا زمانی  ک��ه ارزش معاملات 
تغییر چندانی نداش��ته باش��د بازار ب��ه این روند 

نوسانی و خسته کننده ادامه دهد.
بازی دست برتر نوسان گیران �

احمد اش��تیاقی: بازار روزهای اخی��ر رفتارهای 
عجی��ب و غریبی را به نمایش می گ��ذارد. به  نظر 
می رس��د معامله گرانی که قصد نوسان گیری دارند 
دست برتر را بازار س��هام بازی می کنند. با نگاهی 
به گذشته بورس از قله تاریخی سال ۹۹، مشخص 
می شود که بازار تمایل چندانی به سبز پوشی پس 

از سکونت چند روزه در نقاط تعادلی ندارد.
ب��ه  نظ��ر می رس��د س��رمایه گذارانی ک��ه قصد 
نوسان گیری دارند پس از چند روز نوسان متعادل 
بازار و عدم  بازدهی ج��ذاب چند روزه، تصمیم به  
فروش س��هام با قیمت های پایین تر از قیمت های 
خرید، می گیرند. بازار س��هام ای��ن روزها به اخبار 
مثبت و منفی تاثیرگذار چش��م دوخته اس��ت. بر 
همین اساس پیش بینی می شود در روزهای آینده 

در محدوده ای کم ، نوسان داشته باشد.

 دولت جذابیتی بورس
 را گرفت 

کارش��ناس بازار س��رمایه با اشاره به پیش 
ش��رط های تعادل بازار سهام،گفت: بورس با 
برنامه ها و اقدام��ات فعلی دولت ، جذابیتی 
نداشته و س��رمایه گذاران رغبتی برای ورود 

ندارند.
درب��اره وضعی��ت م��اه ه��ای گذش��ته و 
مخصوص��ا” هفته ه��ای اخیر ب��ورس که با 
ریزش قیمت ها و خروج س��رمایه ها و ناشی 
از تصمیم��ات دولت همراه ش��ده به فارس، 
گف��ت: رفتار متعادل س��هامداران ناش��ی از 
عواملی چون س��ود سازی شرکت ها، فعالیت 
بخ��ش واقعی اقتصاد، ب��کار افتادن پس انداز 
اف��راد حقیقی و حقوقی در مس��یر تش��کیل 
س��رمایه، ثبات بورس و اعتماد مردم به بازار 

است.
وی ادامه داد: اما سیاست گذاری های فعلی 
دولت جذابیتی برای خلق ارزش افزوده ایجاد 
نمی کن��د و در مقابل، جذابیت را به س��مت 
بازده اس��می دارایی ها می برد. جالب اینکه از 
بورس همین بازده اسمی نیز دریغ می شود.

یک تحلیل گر بازار سرمایه:

بورس مهرماه سبز می شود
یک تحلیل گر بازار س��رمایه با بیان اینکه قیمت کنونی سهام 
اکثر ش��رکت های موجود در بازار س��رمایه با ارزش واقعی آنها 
فاصله زیادی دارد، گفت: به نظر می رسد از مهرماه وضعیت بازار 
بهتر ش��ود. علیرضا رستمی با اشاره به وضعیت نامناسب کنونی 
بازار س��رمایه، گفت: در حال حاضر یک��ی از اصلی ترین دلایل 
نزولی بودن بازار از دست رفتن مزیت صادراتی اکثر شرکت های 
بورس��ی به دلایل مختلف اس��ت. وی از قیم��ت پایین انرژی و 
خ��وراک اولیه به عنوان یک مزیت برای ش��رکت های صادراتی 
ی��اد ک��رد و با بیان اینکه متاس��فانه این مزیت  ت��ا حدودی از 
دس��ت رفته، افزود: در مقابل افزایش هزینه تولید ش��رکت های 
بورس��ی به دلیل بالا رفتن قیمت انرژی و خوراک اولیه، درآمد 
آنها بالا نرفته و این امر به وضعیت نامناسب بازار سرمایه منجر 

شده است.

رس��تمی از افزایش قیمت خوراک صنایع پتروشیمی نیز یاد 
ک��رد و گفت: این افزایش قیمت خوراک، توان رقابت و صادرات 
ش��رکت های پتروش��یمی را نیز به عنوان بخ��ش مهمی از بازار 
س��رمایه کاهش داده که این امر نیز بر وضعیت نامناس��ب بازار 
اثرگذار است. این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: از سوی دیگر 
اخیرا شاهد افزایش مجدد تعرفه صادرات بسیاری از محصولات 
بوده ایم که این امر نیز خود به کاهش توان صادراتی ش��رکت ها 
و وضعیت نامناسب آنها دامن زده است. رستمی همچنین دخل 
و تصرف هایی که گاهی عامدانه در بازار سرمایه صورت می گیرد 
را نی��ز از دیگ��ر دلایل روند نزولی بورس دانس��ت و اظهار کرد: 
از س��وی دیگر متاس��فانه اعتماد از دست رفته س��هام داران در 
س��ال های اخیر، جبران نش��ده  و همین امر نیز به بازار سرمایه 

صدمه جدی زده است.

وی بهب��ود وضعیت ب��ورس را نیازمند افزایش ت��وان رقابتی 
شرکت های صادراتی عنوان و خاطرنشان کرد: همچنین باید با 
اقدامات س��ازنده اعتماد سرمایه گذاران به بازار برگردد. رستمی 
روند کنونی منفی بازار س��رمایه را پایدار ندانست و تاکید کرد: 
قیمت کنونی س��هام ش��رکت هایی که در بازار سرمایه هستند 
 ب��ا  ارزش واقعی آنها فاصل��ه زیادی دارد و ای��ن ارقام منطقی 
نیس��ت. این تحلیل گیر بازار سرمایه با بیان اینکه وضعیت بازار 
سرمایه به همین شکل نخواهد ماند، افزود: به نظر می رسد تمام 
تاثیرات منفی که بازار از بخش های مختلف پذیرفته تا مهرماه 
تعدیل ش��ود و در نهایت از مهرماه ش��اهد بهبود وضعیت بازار 
باش��یم و ورق بورس برگردد. البته بهبود وضعیت بازار به معنی 
رشدهای شدید و هیجانی نخواهد بود و احتمالا روندی صعودی 

با شیب ملایم خواهد داشت.

ایمان رئیسی کارشناس بازار سرمایه، درباره وضعیت بازار سرمایه 
اظهارکرد: شاخص کل از نظر تکنیکالی حمایت مهمی را در سطح 
یک میلیون و ۹۰۰ هزار واحد دارد و می تواند نسبت به این حمایت 
واکنش نش��ان بده��د. ۹۰ درصد از اصلاح یا ریزش انجام ش��ده و 
در پای��ان این اصلاح قرار داریم. وی اف��زود: در طی این دوره باید 
هوش��یار باش��یم. در ش��رایط اش��باع فروش قرار داریم. با بررسی 
دقیق تر گزارش های ش��ش ماهه و یک س��اله، وضعیت شرکت ها را 
بررسی کنیم و اندکی از بابت وضعیت سودآوری شرکت ها مطمئن 
شویم تا بتوانیم نسبت به سرمایه گذاری اقدام کنیم، نه اینکه فلان 

کانال، گروه یا ش��خص گفته اس��ت این س��هم در وضعیت خوبی 
قرار گرفته و رش��د می کند تا بر اساس همین حرف ها و شنیده ها 
س��رمایه گذاری کنیم. ایمان رئیسی کارشناس بازار سرمایه تأکید 
کرد: نمی خواهم با این حرف هایم، بازار را توجیه کنم، اما خیلی از 
شرکت ها وجود دارند که در وضعیت فوق العاده ای به سر می برند و 
گزارش های خوبی ارائه کرده اند. این کارش��ناس بازار سرمایه ادامه 
داد: وضعیت بازار روی همه سهم ها تأثیر گذاشته و فرقی نمی کند 
که س��هم، ازنظر بنی��ادی در چه وضعیتی دارد، مگر اینکه س��هم 
بازیگر محور باش��د و بتواند از س��هام خود حمایت کند. وی اذعان 

داش��ت: امروز خیلی از س��هم هایی که روی کدال صورت مالی ها و 
بازیگرهای خوبی داشتند روی تابلو، حمایت شدند و وضعیت شان 
از بازار متفاوت بود اما این کلیت بازار را نشان نمی دهد. کلیت بازار 
ش��رایط خوبی ندارد، ولی در ش��رایطی بازار تغییر جهت می دهد 
که کس��ی انتظارش را ندارد و ترس، ب��ازار را فراگرفته و در نقطه 
اشباع فروش هستیم. این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: 
بازار ش��ایعات داغ می شود و امروز هم خبر تعطیلی بورس کالا بود 
که از طرف رس��انه های معتبر تکذیب شد. سهامداران باید صورت 

مالی های شرکت ها را بررسی کنند و احساسی تصمیم نگیرند.

معرف��ی پ��روژه جدید ورلدکوی��ن )WLD( رونق چش��مگیری 
ب��ه پلتف��رم اپتیمیس��م )OP( – یک راه حل لای��ه دوم برای اتریوم 
)ETH( – داده اس��ت. به گ��زارش Thor Hartvigsen، محقق 
باتجربه حوزه دیفای، تعداد معاملات روزانه در اپتیمیس��م با داشتن 
ارزش کل دارایی ه��ای قفل ش��ده )TVL( کمتر در هفته گذش��ته، 
از رقی��ب خ��ود آربیتروم )ARB( پیش��ی گرف��ت. همچنین تعداد 
آدرس های فعال روزانه نیز در این پلتفرم افزایش یافته و به نزدیکی 
رکورد آربیتروم که در طول 8 ماه گذشته در بخش راه حل های لایه 

دوم اتریوم برتری داشته، رسیده است. با این حال و علی رغم افزایش 
اخی��ر فعالیت و خوش بینی ها، اپتیمیس��م همچن��ان از آربیتروم در 
ارزش کل دارایی های قفل ش��ده )TVL( عقب اس��ت، در حالی که 
آربیتروم تقریباً ۵8 درصد از بخش راه حل های لایه دوم اتریوم را در 
اختیار دارد، س��هم اپتیمیس��م در حدود 2۷.۵ درصد است. علاوه بر 
ای��ن، تفاوت قابل توجهی در فعالیت صرافی های غیرمتمرکز ارزهای 
دیجیتال )DEX( در دو شبکه مشاهده می شود، حجم صرافی های 
غیرمتمرکز 6 الی 8 برابر در آربیتروم بیش��تر است که نشان می دهد 

اس��تفاده از دیفای در آربیتروم، در مقایس��ه با اپتیمیس��م، به طور 
قابل توجهی بالاتر اس��ت. به همین دلیل، می توان نتیجه گیری کرد 
که جهش در معاملات و فعالیت های اپتیمیس��م احتمالاً به هیاهوی 
تبلیغاتی پیرامون ورلدکوین مربوط می شود که از اپتیمیسم به عنوان 
بلاکچین خود استفاده می کند. برخی از علاقه مندان معتقد هستند 
که اپتیمیس��م به دلیل به روزرسانی اخیر خود به نام Bedrock که 
هزینه ها را تا ۵۰ درصدکاهش داد و تجربه توس��عه دهندگان خود را 

بهبود بخشید، شایسته برتری بر آربیتروم است.

اصلاح بورس در ایستگاه پایانی

رقابت آربیتروم و آپتیمیسم سخت تر از همیشه
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